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Les teves imatges
són la nostra història!

Fotografia:
Arxiu Miquel Graells
(CdD Montgrí,
illes Medes i Baix Ter).



l'evolució del municipi, on els 

masos ens recorden, entre 

moltes altres coses, com es va 

produir l'expansió i l'ocupació de 

la plana, i com es van haver de 

fortificar per fer front a les ràtzies 

pirates. En resum, la plana és una 

pàgina oberta de la nostra 

geografia on podem resseguir, a 

partir de nombroses petjades, 

episodis que expliquen molts 

aspectes de la nostra realitat i 

idiosincràsia. 

Si hi ha quelcom que explica com 

és aquest territori, és l'aigua. El 

riu és el tronc central que marca 

l'estructura de la plana a partir de 

la llera actual —fixada amb la 

construcció de les motes— i les 

dues lleres històriques, que 

dibuixen les traces bàsiques de 

les estructures parcel·laries a 

banda i banda del riu. L'aigua, a 

més, dibuixa l'estructura física 

del lloc i les relacions entre la 

plana i la muntanya, a través de 

la xarxa de recs, torrents i 

cadenys. 

L'altre element que dóna sentit a 

l'espai és l'explotació de la terra. 

Ens trobem en una plana 

extraordinàriament fèrtil, que ha 

estat sàviament treballada al llarg 

de la història. Sortosament, 

Des del punt de vista geogràfic, 

el nostre municipi s'estén per 

una catifa molt diversa d'àmbits 

marcadament diferenciats. Els 

principals elements que el 

configuren són el front de mar, el 

massís del Montgrí, l'aspre o 

terraprim i la fèrtil plana agrícola, 

estructurada al voltant del riu 

Ter. Aquests àmbits territorials 

donen lloc a un territori divers, 

d'elevat valor natural i històric, 

que hem sabut preservar 

malgrat trobar-nos en un entorn 

sotmès a una important pressió 

humana. Tots ells, a més, 

sintetitzen, en poc més de 66 

km² d'extensió, gairebé tots els 

tipus de paisatge que formen 

l'Empordà.

Hem dedicat  e l  dossier  

d'aquest número a analitzar en 

profunditat quina és la realitat 

d 'una d'aquestes unitats 

territorials que conformen el 

nostre escenari paisatgístic: la 

plana. Es tracta d'un espai 

clarament definit i diferenciat, 

amb personalitat pròpia des del 

punt de vista geogràfic, històric, 

econòmic i social; que ha estat i 

continua essent una font de 

recursos i d'activitat molt 

important. Esdevé, també, un 

testimoni ben viu de la història i 

l'activitat agrària es manté ben 

viva, malgrat les tensions 

socials i econòmiques a què 

està sotmès un sector tan 

sensible. No hem d'oblidar que 

en les darreres tres dècades, a 

Catalunya s'ha perdut més 

d'una quarta part de l'espai 

agrari. És una dada que ens ha 

de fer reflexionar seriosament, 

perquè l'activitat agrícola té una 

importància fonamental, no 

només pels seus valors 

productius, sinó també per la 

tasca que exerceix en la 

custòdia del territori, del seu 

manteniment com a recurs 

tur ís t ic  i  de l  seu va lor  

mediambiental.

Hem volgut conèixer i difondre 

la realitat i els valors que ens 

aporta la plana al conjunt del 

municipi. És una petita acció 

per tal de reivindicar-la, 

reconeixent, a més, que som 

molt afortunats de poder gaudir 

d'un espai com aquest, que ens 

aporta qualitat de vida i 

benestar. Som conscients de la 

seva extraordinària fragilitat, 

per això, el nostre reco-

neixement a totes les persones 

que hi viuen, hi treballen o fan 

tot el possible per a la seva 

preservació i gestió.

Coneguem i preservem la plana

Editorial

Perquè El Montgrí sigui una revista viva i dinàmica, feta pel i 

per al poble, us necessitem a vosaltres. Per això posem al 

vostre abast aquesta bústia electrònica perquè ens poseu 

al dia de tot allò que es cou al municipi.

revistamontgri@torroella-estartit.cat

La revista és vostra. Impliqueu-vos-hi!
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El 5 de novembre va començar la fase de 

creació del sistema de llacunes, que és la 

principal acció del projecte Life Pletera. En 

aquests primers mesos, l'espai ha experimentat 

una gran i accelerada transformació, ja que les 

màquines han retirat bona part del paviment 

superficial del passeig, d'on han desaparegut 

les característiques columnes.

veure en la prova pilot, es troba 

en força bon estat.

L'actuació l'està executant 

l'empresa Tragsa, té un cost 

d'1.390.996 euros i un termini 

d'execució d'entre 6 i 9 mesos. 

Es vol crear un sistema amb 

plena funcionalitat ecològica, 

amb zones d'inundació per-

manent, interconnectades en 

períodes d'avingudes, però 

desconnectades en períodes 

secs, rodejades d'una ampla 

banda d'inundació temporal o 

efímera, amb vegetació de 

maresma associada, i un front 

dunar ben conservat, que ja s'ha 

començat a restaurar.

Iniciem la desurbanització
i restauració ambiental de
la maresma de la Pletera
Escriu: revista El Montgrí

Malgrat l'aparatositat de les 

obres i la utilització de ma-

quinària de gran tonatge, els 

treballs es fan amb molta cura 

per  no afectar  el  f ràgi l  

ecosistema. La retirada de tot el 

material s'ha de fer amb gran 

precisió per no afectar el substrat 

argilós original de l'antiga 

maresma, que segons es va 

Imatges de l’estat inicial del passeig de la Pletera i durant el desenvolupament dels treballs. Foto: Ingloba Group
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A banda de desurbanitzar i 

restaurar les maresmes de la 

Pletera, el projecte Life Pletera 

també impulsa un important 

nombre d’accions de difusió i 

sensibilització. L’objectiu és 

aprofitar aquest projecte 

innovador, amb pocs referents 

arreu d’Europa, per demostrar 

que en un entorn amb una forta 

pressió urbanística encara és 

possible la restauració de zones 

alterades i la recuperació de la 

seva plena funcional i tat  

ecològica. En el marc d’aquesta 

línia de treball, s’està fent un 

gran esforç per conservar la 

memòria gràfica (fotografies i 

v í d e o )  d e l  p r o c é s  d e  

desurbanització i restauració. 

La intenció és documentar la 

transformació física de l’espai i 

poder disposar d’un ric fons 

documental que permetrà 

generar continguts (exposi-

cions, articles, publicacions, 

etc.) per tal que les generacions 

futures no oblidin els esforços 

que va comportar recuperar 

aquest valuós espai natural. 

Per portar a terme aquesta tasca 

comptem amb la generosa i 

implicadíssima participació, de 

manera totalment voluntària, de 

l’Associació d’Amics de la 

Fotografia de Torroella de 

Montgrí. El col·lectiu va docu-

mentar exhaustivament l’estat 

inicial de la Pletera i està seguint 

l’evolució de les obres des del 

primer dia. Tot plegat, d’acord 

amb els responsables tècnics i 

científics del projecte. Gràcies a 

aquesta col·laboració, dispo-

sarem d’un gran fons d’imatges, 

molt diverses i de magnífica 

qualitat, que el projecte no es 

podria haver plantejat tenir.

A banda del seguiment fotogràfic, 

el projecte també inclou la 

realització d'un reportatge 

audiovisual. L'adjudicatari del 

concurs per a la seva realització 

és l'empresa Ingloba Group, amb 

seu a Tiana (Barcelona), que està 

enregistrant l’execució dels 

treballs des de diferents punts de 

vista. 

Les dues accions comple-

mentàries permetran generar un 

ampli fons d’imatges per 

testimoniar la transformació d’un 

entorn urbanitzat en un eco-

sistema natural. 

Conservem la memòria gràfica de la Pletera

Life Pletera és un projecte 

subvencionat pel programa Life, 

que és un instrument financer de 

la Comissió Europea, per a la 

preservació del medi ambient a 

Europa. Té un pressupost de 

2.528.148 euros, el 75% dels 

quals (1.896.111) estan aportats 

pel programa Life. La resta 

l 'aporten l 'A juntament  de 

Torroella de Montgrí, com a 

beneficiari del projecte; el Parc 

Natural del Montgrí, les Illes 

Medes i el Baix Ter, la Càtedra 

d'Ecosistemes Litorals Medi-

terranis de la Universitat de 

Girona (UdG) i l'empresa pública 

Tragsa, com a socis, i la 

Diputació de Girona, com a 

cofinançadora.

Life Pletera

Membres dels Amics de la Fotografia durant una visita de treball a la Pletera.
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Xavier Quintana i Àgata Colomer són les cares visibles del projecte 

Life Pletera. Ell, doctor en Ecologia i director de la Càtedra 

d'Ecosistemes Litorals Mediterranis de la Universitat de Girona 

(UdG), com a director científic, i ella, geògrafa, com a coordinadora 

executiva. Tots dos fan possible que encaixin les peces d'una 

iniciativa de restauració ambiental molt innovadora i complexa, 

promoguda per l'Ajuntament de Torroella de Montgrí, on intervenen 

diferents administracions i la UdG. L'actuació suposarà una inversió 

de 2,5 milions d'euros i està finançada en 75% pel programa Life de 

la Unió Europea. Després d'un any i mig d'haver-se iniciat el projecte, 

que finalitza l'estiu de 2018, volem que ens expliquin en quin punt es 

troba i com estan afrontant la fase d'obres, iniciada el novembre.

Xavier Quintana
Director científic
del projecte Life Pletera

Text i fotografia: revista El Montgrí

Sembla que els treballs de 
desurbanització avancen a 
molt bon ritme. Us esperàveu 
una transformació de l'espai 
tan accelerada?

(Àgata C.) En aquesta fase 
d'obres, els canvis són molt 
ràpids, però a mesura que 
avancin, costarà més apreciar-
los. La retirada del passeig, de 

les infraestructures en dessús, de 
les runes i del material acumulat 
sobre les antigues maresmes 
s'està fent a molt bon ritme 
gràcies, en part, a la climatologia 
favorable que hem tingut.

(Xavier Q.) Ara s'està entrant en 
una fase també de molta feina, 
que no és tan perceptible. Estem 
creant en l'espai el nou sistema 

de llacunes. Algunes seran 
d'inundació temporal i d'altres de 
permanent. És una fase molt 
sensible i delicada, on cal tenir 
molta cura amb les diferents 
cotes que composaran l'estruc-
tura final de la maresma. 

Els treballs s'estan 
desenvolupant tal com 
esperàveu o heu hagut de 

Xavier Quintana i Àgata Colomer. Foto: revista El Montgrí

Àgata Colomer
Coordinadora executiva
del projecte Life Pletera



«Es vol crear un sistema de 

llacunes amb plena 

funcionalitat ecològica» (X.Q.) 

«La Pletera es convertirà en 

un potent actiu turístic, 

gràcies al seu elevat valor 

ambiental» (A.C.)
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modificar algun aspecte 
sobre la marxa?

Quan preveieu finalitzar 
aquesta fase d'obres?

Quins són els principals 
beneficis que aportarà 
aquest projecte al municipi
i al territori?

Quina importància tenen les 
maresmes litorals?

(A.C.) En línies generals, 
s'estan executant d'acord amb 
la planificació inicial. Ens va 
anar molt bé fer a la primavera 
una prova pilot en una parcel·la 
per conèixer aspectes com la 
tipologia del material amb què 
es va colmatar la maresma i 
l'estat en què es trobava el 
substrat original. La prova ens 
va permetre orientar els treballs 
de desurbanització.

(A.C.) Abans de l'estiu haurien 
de finalitzar el gran gruix de les 
feines de desurbanització i 
creació del sistema de llacunes. 
És la fase de més volum d'obra 
sobre el terreny, però després 
tenim molta feina. Caldrà fer un 
seguiment del procés de 
revegetació natural, analitzar 
com es comporten les basses, 
adequar-hi miradors i la xarxa 
d'itineraris. A part, desen-
voluparem diferents accions de 
sensibilització adreçades tan a 
la població general, com a la 
comunitat científica i als 
escolars. Això també és un 
aspecte molt important del 
projecte.

(X.Q.) El projecte Life Pletera 
representa una ambiciosa i molt 
innovadora in ic iat iva de 
desurbanització i restauració 
ambiental que ens permet 
incidir en aspectes molt 
diversos i de màxim interès 
públic com són la preservació 
de la biodiversitat, l'increment 
en la capacitat de fixació de 
carboni, la lluita contra el canvi 
climàtic i la mitigació dels 
efectes dels temporals.

(A.C.) També convertirà aquest 
àmbit del litoral en un potent pol 
d'atracció ecoturística, i per tant, 
e n  u n a  m é s  e i n a  d e  
dinamització econòmica local. 

(X .Q. )  Són  ecos is temes  
singulars de gran importància. 
Des del punt de vista de la 
biodiversitat concentren hàbitats i 
espècies molt característics del 
litoral mediterrani, considerats 
d'interès comunitari per la UE. 
Funcionen com ecosistemes de 
transició entre els ambients 
terrestres i aquàtics. Respecte el 
segle passat, el planeta ha 
perdut un 64% de zones 
humides. La pèrdua ha estat 
especialment dràstica a les 
m a r e s m e s  l i t o r a l s  p e l  
desenvolupament turístic i 
urbanístic de la costa.

(X.Q.) És cert, però sortosament 
la percepció social ha canviat, 
sobretot a partir de la dècada 
dels 70, quan es van començar 
difondre els valors d'aquests 
espais i es va començar a 
generar un corrent d'opinió a 
favor de la seva conservació i 
recuperació. La funció social de 
les zones humides han anat 
madurant i adquirint més entitat a 
mesura que la crisi ambiental s'ha 
fet més patent. 

(X.Q.)  Es vol crear un sistema 
d e  l l a c u n e s  a m b  p l e n a  

Fins fa relativament poques 
dècades, però, eren 
considerats espais erms, poc 
productius.

Des del punt de vista 
ambiental, quins són els 
principals objectius?

funcionalitat ecològica, amb 
zones d'inundació permanent, 
interconnectades en períodes 
d'avingudes, però descon-
nectades en períodes secs, 
rodejades d'una ampla banda 
d'inundació temporal o efímera, 
amb vegetació de maresma 
associada, i un front dunar ben 
c o n s e r v a t ,  q u e  j a  s ' h a  
començat a restaurar. La 
restauració i conservació del 
front dunar és molt important 
perquè és el primer front que 
amorteix els efectes erosius 
dels temporals de mar.

( A . C . )  L ' A j u n t a m e n t  d e  
Torroella de Montgrí utilitza la 
posada en valor del patrimoni 
natural com un dels seus 
principals reclams turístics. És 
un element estratègic que el 
diferencien d'altres ofertes 
turístiques més convencionals. 
Existeixen evidències que això 
ha portat a un canvi en el perfil 
dels turistes que visiten la zona i 
que ha tingut un efecte positiu 
sobre el desenvolupament 
econòmic de la zona. La 
maresma de la Pletera serà un 
atractiu més del territori que 
reforçarà el municipi com a 
destinació turística de natura. 
Per això, un cop restaurat 
l'espai, es dotarà d'una xarxa 
d'itineraris i de miradors perquè 
la població i els visitants en 
puguin gaudir.

L'espai es convertirà en un 
nou recurs turístic?
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X Jornades Gastronòmiques «La Poma a la Cuina» (juny i octubre)

El programa Divendres visita Torroella de Montgrí i l'Estartit (16-18.3.15)

Prop de 180 alumnes de 3r d'ESO de Torroella,
l'Estartit i Verges  participen al Rodajoc (21.5.15)

Segona edició de la fira «Empordà, Cuina i Salut» (1-4.5-15)

XX Jornades Gastronòmiques «Tastets de mar: La Clova»

Genís Dalmau i Burgués (LEST), escollit president
de l'Entitat Municipal Descentralitzada (EMD) de l'Estartit.

Els superherois es retoben a Torroella del 19 al 21 de juny
amb motiu del el 9è Festival del Còmic.

Jordi Cordon i Pulido (CiU), investit alcalde de Torroella de Montgrí (13.6.15)
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La Fira Internacional de Màgia (FIMAG) programa
més d'un centenar de funcions. (5-7 de juny)

El el parc natural restaura les dunes litorals en el marc
del projecte Life Pletera. (setembre-octubre 2015)

L'Ajuntament rep en donació el fons documental de la reconeguda
Cobla Orquestra La Caravana (setembre 2015)

El conseller de Territori i Sostenibilitat, Santi Vila,
visita les obres del Life Pletera. (23.11.15)

El bon temps i la gran afluència de públic marquen
la 622a Fira de Sant Andreu. (28 i 29.11.15)

Jordi Muxach, amb la gossa Sendy, guanya el XXIV Concurs de Gossos
d'Atura, en una de les edicions més disputades. (29.11.15)

Reconeixement institucional amb motiu del centenari
de l'estartidenca Joaquima Rocabert Farriol. (11.11.15)

L'Ajuntament hissa l'estelada al giratori del Lledoner,
coincidint amb amb l'Onze de Setembre.
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Deu anys creixent
al municipi

La història del Rugby Club 

Senglars és una mica més 

antiga. Tot es va començar a 

gestar l'any 2003, quan un 

seguit de companys amb un 

interès comú per aquest esport 

van començar a entrenar-se a la 

platja de l'Estartit. Aquesta unió 

va ser l 'embrió del que 

posteriorment seria l'equip de 

rugbi de Torroella de Montgrí. 

El 2005, quan es va arribar a la 

trentena de jugadors, i després 

de 2 anys agermanats amb el 

GEIEG de Girona compartint 

entrenaments i competició per 

adquirir experiència, es va 

decidir de començar a apostar 

seriosament per la creació del 

Rugby Club Senglars. La primera 

temporada, els Senglars (com 

són més coneguts) van jugar en 

l'última categoria dins de la 

Federació Catalana de Rugbi. 

Actualment, competeix a divisió 

d'honor catalana, la primera en 

àmbit autonòmic. 

L'any 2006, la junta de l'equip, 

conscient que un projecte no es 

consolida sense una secció 

base com a pilar bàsic dintre de 

l'estructura del club, es va 

plantejar un repte més: crear 

una escola de rugbi. Durant 

aquests anys, s'ha realitzat un 

magnífic esforç de promoció a 

diverses escoles i instituts de la 

zona, amb un èxit considerable. 

Va ser difícil competir amb 

esports molt més coneguts, i 

aquell any l'escola la formaven 

una dotzena de nens (dos d'ells 

formen part de la plantilla actual 

dels sèniors).

Escriu: Rugby Club Senglars

RUGBY CLUB SENGLARS

Autor de les fotografies: Ferran de la Roza

Amb un fort creixement durant els darrers 10 anys, el rugbi a la província de 

Girona, i a Catalunya en general, està assolint un alt nivell competitiu i una 

popularitat mai vista anteriorment. S'han creat nous equips en poblacions 

on el rugbi mai havia estat un esport popular com Olot, Banyoles, Navata...
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El creixement del club ha estat ràpid. Actualment, el club té més de 200 socis i 133 jugadors/es, 

repartits en totes les categories. L'evolució dels darrers 4 anys és la següent: 

Barraques: els Senglars ges-

tionen una barraca els dies de 

festa major.

Celebracions del desè aniver-

sari: es va fer una exposició de 

fotografies i un concert amb motiu 

del 10è aniversari del club.

Organització d'actes interna-

cionals:  durant  anys,  se 

celebrava el torneig internacional 

de rugbi 7 Rugby-Rock, que 

reunia equips de Catalunya, 

Espanya, França, Itàlia i Angla-

terra, per jugar i compartir 

experiències durant dos dies a 

Torroella de Montgrí. 

Participació en esdeveniments 

locals: a més, l'equip ha 

participat en l'organització de 

diferents esdeveniments com el 

Carnaval, la Fira del Còmic, la Fira 

d'Entitats.

Els Senglars també tenen una 

participació important dins del 

municipi en un àmbit més 

social. Al l larg de l 'any, 

organitzen diferents activitats:

Copa gironina: tots els clubs de 

rugbi de Girona vénen a Torroella 

per jugar aquest torneig, on el 

premi és una barretina.

Tocata popular: torneig on es 

juga a la variant del rugbi 

anomenada Touche, on no hi ha 

placatge i  hi  ha menys 

contacte. Pot jugar tothom qui 

vulgui. Aquest any, hi ha hagut 

uns 130 participants.

Trobada d'escoles de rugbi: 

on participen diferents escoles 

(nens i nenes de 5 a 14 anys) 

d'arreu de Catalunya.

Entrenaments a la platja: 

durant l'estiu, un cop per 

setmana, ens trobem a la platja 

de l'Estartit.

Sopar popular: s'organitza el 

sopar popular de la festa 

major, amb més de 500 

persones cada any.

Si voleu conèixer més sobre el club: http://senglars.blogspot.com.es/index.html

Temporada Sub-6 Sub-10 Sub-14 Sub-18 TOTALSub-8 Sub-12 Sub-16 Sèniors

2011 - 2012 2 - - - 508 - - 40

2012 - 2013 2 7 7 2 788 2 10 40

2013 - 2014 8 18 9 6 10411 6 9 37

2014 - 2015 16 24 7 10 13314 18 9 35

Autor de les fotografies: Ferran de la Roza



ncara no s'han fet 

uns dos-cents me-

tres, i al mig dels pins 

que ens envolten, al 

costat esquerre, és a dir, per 

ponent, es troba una petita vall 

que va baixant per girar més 

tard cap al nord; és el còrrec 

Curt. Cap a un centenar de 

metres del camí principal, 

encara es poden veure les 

restes de dues jaces, una a 

c a d a  c o s t a t  d ' a q u e s t a  

fondalada.

Sense haver deixat el camí 

principal, ample i de molt bon 

fer, una fletxa indicativa ens far 

desviar cap a llevant, tot 

vorejant un eixart que no s'ha 

deixat des de l'inici.

A poc de seguir aquesta 

passera més estreta, les 

pedres del terra ens mostren 

les roderes que les llantes dels 

carros han anat deixant al llarg 12

Ruta del vent (anada)

Text i fotografies: Narcís Arbusé

Aquesta agradable passejada per la muntanya Gran és, de 

moment, l'única que està acompanyada de plafons explicatius. El 

seu punt de sortida pot ser a la confluència de les carrerades del 

Mas Ramades amb la de la Torre Ponça, darrere les últimes cases 

més elevades de la urbanització de Torre Vella, on una barrera 

impedeix el trànsit de vehicles no autoritzats. 
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del temps. Poc més endavant, i 

al costat mateix del camí, es 

troben les restes d'un antic forn 

de calç amb la porta oberta cap 

al sud i en un pla més inferior a la 

nostra situació. Ara porta el nom 

del forn d'en Busqueta. És un 

forn del tipus anomenat de 

desnivell; és a dir, per la part 

superior es buidava la pedra i, un 

cop cuita, es recollia a peu pla 

per la part de sota.

A una seixantena de metres 

corriol amunt, es troba l'ano-

menat camp d'en Busqueta, amb 

dos pins majestuosos al bell mig 

de la finca i amb dues barraques 

a l'entrada, no gaire lluny l'una de 

l'altra.

Tot vorejant el camp cap a l'est, el 

camí es va escolant entre la 

pineda que encara ens va 

acompanyant. Unes restes ara 

gairebé perdudes són el  

testimoni viu d'una gran activitat 

agrícola d'altres temps. Restes 

de barraques a cada costat del 

camí, una mena d'eixarts que 

l'actual camí travessa i que no és 

res més que un camí més antic 

encara protegit amb parets de 

pedra seca a banda i banda. 

A un centenar de metres més 

endavant, un senyal indicatiu 

torna a desviar el viatger cap al 

nord. De seguir recte camí de la 

Torre Ponça, a poc més 

endavant es troba la barraca 

d'en Ricard Major, força ben 

conservada.

Mentre es va seguint el camí 

cap al nord, es van descartant 

altres viaranys que, maells ells, 

no dubtarien a dirigir-nos cap a 

la Torre Ponça. Ara el camí es 

va fent més feréstec, amb la 

grisa roca nua dominant el 

terra entre les mates de garrics, 

romaní o estepes. Més eixarts, 

restes d'una barraca al seu 

1

Camí cap al Camp d'en Busqueta Camp d'en Busqueta



acumular una reserva d'aigua en 

aquests dipòsits naturals.

Aquest fenomen geològic s'estén 

tant pel costat nord com sud del 

còrrec homònim que vessa les 

aigües cap a ponent, a l'ara 

anomenat còrrec de la Carnisseria.

Val a dir que, antigament, es 

donava el nom de Coma Llobera 

al braç principal que sortiria dels 

entorns de la Torre Ponça i 

a c a b a r i a  a  l ' e s t a n y  d e  

Sobrestany. És a dir, formaria un 

eix en direcció est-oest. Per 

contra, hi havia el Mustinyà, que 

formaria un eix transversal nord-

sud a banda i banda del Coma 

Llobera i que ara només en 

guarda el nom el seu costat 

esquerre.

Tornant als Cisternons a la seva 

banda sud, l'espessa vegetació 

amaga un veritable laberint de 

galeries subterrànies i moltes 

comunicades entre elles. Aquest 

fenomen entranya un cert perill si 

n o  s e  s a b e n  l o c a l i t z a r  

correctament.

Al costat nord del còrrec, i entre 

els múltiples esvorancs, es troba 

una curiosa pedra d'aigua que 

comunica dues cavitats.

A uns cent cinquanta metres més 

endavant, ara amb un camí apte 

per a vehicles, es decantarà cap 

a l'est, és a dir, cap a la dreta, tot 

seguint un petit corriol de recent 

factura uns quatre-cents metres. 

Comencem el camí de tornada.

interior... és el Montgrí en la 

seva essència més pura.

Uns centenars de metres més 

endavant, s'arriba a un còrrec 

que va lliscant d'est a oest camí 

del Coma Llobera. És el 

Mustinyà i, en el seu punt més 

baix tocant al mateix corriol, 

entre l'espessa vegetació i no 

massa visible, encara s'hi 

troben les restes d'un altre forn 

de calç.

Uns dos-cents cinquanta 

metres més al nord, s'arriba a 

una cruïlla de camins i que 

s'haurà d'agafar el més estret 

que segueix cap a tramuntana, 

tot i que uns senyals indiquin el 

contrari.

Mentre el senderol vagareja 

entre un garrigar espès i alt, a un 

centenar de metres més 

endavant, s'arriba a un altre 

còrrec que s'haurà de travessar. 

Som al Coma Llobera. En 

aquest tram es fa del tot 

impossible resseguir-lo en cap 

direcció fora del camí.

Corriol amunt, unes clapes de pi 

blanc amaguen les irregularitats 

d'un sòl calcari erosionat per 

l'aigua al llarg dels segles. Pel 

costat de ponent, un plafó 

explicatiu ens fa adonar de la 

presència d'una petita dolina, a 

tocar del mateix camí.

Estem entrant als Cisternons, 

nom que ens recorda la gran 

erosió de l'aigua formant 

llargues i complicades galeries 

al terra on no ha de ser difícil 

que en més d'un punt s'hi pugui 
Una carrerada és un dels molts camins de 

bestiar que ajudaven a la transhumància.

1

Boca del cau dels Cisternons

Cau gran de la Carnisseria

Barraca d'en Ricardo Major

Eixart i barraca a la Pineda Gran

Detalls del cau gran de la Carnisseria
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Textos Sílvia Yxart i Joan Serra, president de l'Associació dels Masos de Torroella de Montgrí i l'Estartit

El paisatge del nostre municipi està format per la característica muntanya gris, 

coronada pel castell inacabat de dibuix infantil, els escarpats penya-segats que 

es banyen al mar davant de les illes Medes —antic niu de pirates i actualment 

hàbitat d'aus i fauna marina—  i, finalment, la plana del Baix Ter, que posa ordre al 

paisatge amb els masos, el terreny agrícola i els aiguamoixos i espais 

inundables al voltant del riu Ter. La plana, que és on volem posar èmfasi avui, tot i 

la seva humanització, històricament ha viscut molts canvis. 

n aquest territori 

l'agricultura i la rama-

deria tenen origen en 

el període neolític. 

Els primers agricultors i ra-

maders van establir-se fa uns 

7.000 anys en petits turons de la 

plana i als vessants del Montgrí. 

A la Fonollera, prop del Mas 

Pinell, hi hagué un dels primers 

assentaments coneguts a l'aire 

lliure. Però no és fins al segle IV 

aC, amb els ibers, que comença 

a aparèixer un hàbitat dispers en 

el territori del Baix Ter. Aquest 

s'intensifica al segle III aC, quan té 

lloc l'ocupació rural. En aquell 

moment, l'explotació del territori es 

va desvinculant d'Ullastret i es van 

establint unitats autònomes com 

el Mas Solei, la més important 

d'aquesta zona.  Però la situació 

canvia amb l'arribada de l'Imperi 

romà. El 218 aC desembarca a 

Empúries l'exercit romà de Gneu 

Corneli Escipió i s'inicia la 

romanització. Apareixen els que 

considerem com avantpassats 

dels masos, les vil·les romanes, 

uns espais de producció agrícola, 

ramadera o industrial situats en 

un territori a conrear, junt amb 

una àrea residencial amb cellers, 

estables, graners, magatzems 

de cereals...  S'hi conrea blat, 

vinya, oliveres, arbres fruiters, 

hortalisses, llegums i lli. L'entorn 

de la desembocadura d'un dels 

braços del riu Ter, a prop del mar, 

i d'un gran centre de consum i 

distribució com és Empúries, fa 

que proliferin les vil·les. Es coneix 

la d'en Xarlan, el Palau, el Mas 

Blanc, la Torre Ponsa, la Torre 

Gran, entre d'altres.  

E
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El naixement de
l'agricultura a la
plana del Baix Ter

La plana. Foto: Toni León (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)

El naixement de
l'agricultura a la
plana del Baix Ter

1

El Nomenclàtor recull Torre Ponça amb ç trencada, però ho escrivim tal i com es coneix a Torroella per la mateixa gent dels masos.1



Fins pràcticament l'edat moderna 

la plana també es caracteritza pels 

seus espais humits. Estanys, 

aiguamoixos d'aigua salabrosa i, 

molt especialment, recs com el 

Massot, el Daró i sobretot el riu Ter, 

tots amb els seus múltiples i 

canviants braços. Tanmateix, en 

aquella etapa es viu un procés de 

conquesta agrària per drenar 

aquests espais, talar la vegetació 

de ribera i convertir-los en zones 

d'ús agrícola o ramader. 

Els primers masos, els medievals, 

es troben més concentrats a la 

falda del Montgrí, lluny de 

l'amenaça de l'aigua. Identificats 

amb el nom de cortals, alguns 

inclouen un habitatge per al pastor 

i peces de conreu destinades a 

cereals, vinya i oliveres, i 

extensions ermes i boscoses. 

D'aquests, el 1371 se'n compten 

fins a quaranta-set al vessant 

torroellenc del Montgrí i quatre a 

Sobrestany, època en què el 

Montgrí era centre d'una intensa 

activitat ramadera. Des de finals 

del segle XIII, cal destacar-hi la 

ramaderia ovina, amb un elevat 

nombre de grans i petits ramats. 

Majoritàriament era ramaderia 

transhumant, que aprofitava les 

pastures hivernals de l'Empordà i 

les estivals de les zones de 

muntanya del Ripollès, Conflent i 

Vallespir. La presència de ramats 

va possibilitar, principalment al 

segle XIV, el desenvolupament 

d'un important comerç amb la 

llana, una activitat que va ser força 

rellevant fins als anys 80 del segle 

XX, quan encara es comptaven 

entre els municipis de Torroella de 

Montgrí, Ullà, Bellcaire d'Empordà 

i l'Escala 14 ramats amb 3.700 i 40 

caps d'oví i caprí, respectivament.

 

També els bous, les vaques, els 

cavalls i les mules van ser durant 

molts anys indispensables per al 

treball agrícola; però a partir de la 

meitat del segle XX perden 

importància, com a conseqüència 

de la mecanització de l'agricultura. 

A  f i n a l s  d e l  s e g l e  X I X  

s'introdueixen les vaques de raça 

holandesa o frisona per a 

l'explotació lletera. I a partir dels 
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la resclosa de Canet i el rec de la 

resclosa d'Ullà. Associats a 

famílies nobles com ara els 

barons de Verges, els comtes de 

Peralada i la família Pons de 

Torroella, amb el temps, van anar 

canviant de titularitat. Per 

exemple, la família Pons va 

esdevenir la família Solterra i va 

tenir la seva pròpia resclosa a Ullà.  

A Torroella hi havia tres molins: el 

molí de Dalt, que feia farina de 

blat; el molí del Mig, que era 

d'arròs i ara s'ha convertit en 

hotel, i el molí de Baix, conegut 

com La Galera, que era tèxtil o 

feia paper de draps vells. Alguns 

d'aquests molins van viure la 

seva última etapa com a centrals 

hidroelèctriques a finals del segle 

XIX i a principis del XX. I avui, 

aquests canals i recs formen part 

d'un paisatge agrari característic, 

al voltant del qual hi ha configurat 

un entorn divers d'arbres, 

sotabosc i espècies com  les 

nàiades o musclos de riu.

El paisatge del Baix Ter, com el 

coneixem ara, va ser modelat 

per l'home. A l'edat mitjana la 

noblesa va crear canals 

artificials, ja que tenia el privilegi 

reconegut per a l'aprofitament i 

el subministrament de les 

aigües i cobrava els impostos 

pel seu ús a la població. Els 

recs de molí prenien l'aigua del 

riu amb l'objectiu de crear 

molins que utilitzaven la força 

de l'aigua per permetre la 

transformació dels cereals, 

principalment el blat i l'arròs, 

per convertir-los després en pa i 

aliment per a les famílies de la 

població. Alguns molins també 

elaboraven draps i teixits;  per 

exemple, a Torroella, a l'edat 

mitjana, hi havia una indústria 

drapera exportadora de teixits 

important.

En aquesta plana existeixen tres 

recs històrics, que parteixen de 

tres rescloses: el rec de la 

resclosa de Colomers, el rec de 

La canalització i els molins d'aigua
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La transformació de la plana en territori agrícola

sempre més: es dessequen 

aiguamolls, es construeixen recs 

de regadiu i drenatge, es desvia el 

riu Ter, es talen masses boscoses i 

s'introdueixen nous cultius. 

Aquesta revolució agrícola es 

realitza amb els masos com a 

protagonistes i als segles XVII i 

XVIII n'apareixen molts de nous.

anys 1940-50 alguns masos 

s'especialitzen en la producció 

de llet. Tanmateix, a mesura que 

s'autoritzen nous assentaments 

que permeten posar en conreu 

els terrenys de boscos, closes i 

aiguamolls, augmenta el pes de 

l'agricultura i això comporta la 

transformació del paisatge per 

La resclosa d'Ullà a principis del segle XX. Foto: (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)



L'Era Moderna i l'aparició de masos
nous a la plana

anmateix, també és 

u n a  è p o c a  a m b  

guerres constants i 

això ho pateix la 

població en forma de talles, 

allotjaments, robatoris, se-

grestos, violacions, saquejos, 

bagatges, imposicions, pressió 

fiscal i malalties. La presència i 

allotjament de les tropes porta a 

l'endeutament de les hisendes 

locals i de la població, que ha de 

pagar els impostos provocats 

per aquestes guerres.

A l'inici d'aquest període els 

masos segueixen localitzats a la 

falda del Montgrí o en petits 

turons al mig de la plana. Una 

talla de la Universitat de Torroella 

del 1515 fa referència al de 

Miquel Bagur (Torre Bagura  ), de 

la vídua Reala (Mas Ral), d'Antoni 

Cassà (Mas Cassà), del Molí 

d'Avall, del Molí del Mig, de Santa 

Maria del Mar, de Pere Ferran 

(Torre Ferrana), de Joan Mir (Torre 

Martina), entre d'altres (Vert, 

1988). El perill de la pirateria fa 

que en molts masos es 

construeixin torres de defensa. 

La majoria dels seus propietaris 

s'autoanomenen encara com a 

pagesos. Tot i això, els canvis en 

l'estructura de la propietat 

propiciarà que alguns s'enri-

queixin i vegin en la plana 

l'oportunitat d'incrementar les 

seves possessions. Simultà-

niament augmentarà l'interès 

del seu aprofitament agrícola, 

amb la introducció de nous 

cultius com l'arròs. 

T
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Entre els segles XVII i XVIII el camp català experimenta un gran nombre de 

transformacions que afavoreixen el creixement econòmic. Una part important 

dels cultius es dediquen al regadiu, de manera que es construeixen 

infraestructures per al reg i es milloren les existents per intensificar 

l'aprofitament de l'aigua i els recursos hidràulics. A banda, també hi ha millores 

extensives com l'aprofitament per a l'agricultura de zones que tradicionalment no 

eren aprofitades com boscos, zones d'aiguamoll o llacs. Per tant, és un moment 

en què la pagesia augmenta la capacitat productiva de les terres que treballa.

El Mas Noguers poc després de la seva construcció amb la família Johera. Foto: V. Fargnoli (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter).

El Nomenclàtor Oficial de Catalunya escriu Torre Begura amb e, tot i que sembla que la propietària era la vídua del Sr. Mateu Bagur. El 

mateix passa amb el Mas Cassà, que al Nomenclator apareix amb ç, malgrat que aquí se'l coneix com a mas Cassà.

2

2
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Els segles XVII i XVIII es 

construeixen una gran quantitat 

de masos a la plana. Molts  

representen la consolidació 

d'establiments realitzats pels 

propietaris dels antics masos 

d'origen medieval o renaixentista. 

A lguns  són  in ic iat iva  de  

terratinents de l'època i reben el 

qualificatiu de mas nou. Així, la 

família López, propietària de la 

Torre Martina, va construir el Mas 

Nou de José López (Mas Nou de 

Torroella de Montgrí);  els 

Quintana, propietaris de la Torre 

Gran i la Torre Quintaneta, el Mas 

Nou de Quintana (Mas Nou de 

Gualta), i els Puig, propietaris de 

la Torre Bagura, el Mas Nou dels 

Puig (Mas d'en Puig). 

La construcció dels  masos nous 

de Salvador de Puig (Mas d'en 

Puig), la barraca d'Ardèvol (Mas 

la Barraca), del Dr. Calvet (Mas 

Jonquer), de José López (Mas 

Nou), de Juan Hugas (Mas de 

n'Hugas), de José Prats (Mas de 

la Capellana), de José Pouplana 

(Mas Ferrer), el Pinell de Martín de 

Carles (Mas Pinell), de José Pla 

(Mas Pla), la Closa Pagesa (Mas 

de la Pagesa), sis del comú de 

Torroella (Mas d'en Bou, Mas la 

Pletera, Mas del Roig, etc.), entre 

d'altres. La majoria pertanyen a 

grans propietaris amb gran 

capacitat d'influència sobre les 

autoritats. Tot i això, en aquesta 

època va tenir lloc el desviament 

del tram final del riu Ter, malgrat 

l'oposició de molts d'ells. 

Les parcel·les d'alguns dels 

nous masos limiten amb la llera 

del riu Ter. Aquest, amb les seves 

avingudes, modifica sovint la 

superfície de les propietats, tant 

incrementant-la amb el dipòsit 

de sediments, com disminuint-la 

amb l'erosió dels terrenys. Els 

límits poden variar després de 

cada inundació, motiu de litigis i 

conflictes. És notable el cas del 

Mas la Barraca, que té el seu 

origen en un establiment en 

aiguadeixos, que va realitzar el 

1672 la batllia general a favor de 

Josep d'Almar. 

A finals del segle XVIII ja hi ha un 

nombre elevat de masos a la 

plana: de Pi d'Ullà (Mas d'en Pi), 

La construcció dels masos nous 

d'en Robert, ara fa cent anys, és 

la darrera gran transformació. A 

finals del segle XIX, Robert de 

Robert i Surís, marquès de Robert 

i comte de Torroella, propietari de 

cinc masos entre Torroella de 

Montgrí i l'Estartit: la Torre Bagura, 

el Mas Cassà, el Mas Ral, la 

Els masos nous del comte de Robert

cinc masos vells els va repartir 

entre els 13 resultants, de forma 

que tots tenien una superfície de 

10 o 11 ha, que permetia el 

manteniment de l'economia d'una 

família. Més endavant, famílies 

d'agricultors van adquirir aquells 

masos i es va fer la partició 

definitiva de les propietats. 

Galera i el Mas Boixó amb una 

superfície conjunta propera a les 

140 ha; si bé una part era poc 

productiva per la seva salinitat, 

les basses temporals, etc. El 

marquès va fer construir vuit 

masos nous, la major part dels 

quals van rebre el nom d'una 

planta o arbre. Els terrenys dels 

En altres casos els masos són el 

resultat de la millora de cons-

truccions senzilles ja existents, 

com la barraca de Francesc 

Ardèvol (Mas la Barraca) o la 

barraca d'en Pi (Mas d'en Pi).

Un exemple d'aquest procés és el 

Mas d'en Puig, que va ser construït 

per Salvador Puig i la seva mare 

Maria Diern, el 1748. Eren 

propietaris de la Torre Bagura i el 

Mas Figueres, ambdós situats en 

el vessant sud del Montgrí; però 

disposaven també de terrenys a la 

plana. A partir d'aquests últims es 

configura el que s'anomena 

inicialment Mas Nou del Bosc, 

més endavant Mas d'en Puig.  

Mas d’en Puig

El Mas d'en Puig construït el 1748. Foto: Sílvia Yxart



Salvaguardant-se de la pirateria

es terres costaneres 

del litoral del Montgrí 

llavors eren pràcti-

cament desertes en 

una franja de tres a quatre 

quilòmetres i els propietaris 

tenien l'obligació de fer guàrdia i 

avisar dels moviments sos-

pitosos que feien les embar-

cacions, com per exemple les 

naus dels pirates Otxali o 

Scarrinxo, per acostar-s'hi i 

amarrar. Per la banda de terra, el 

front era esguardat, en el terme 

de la vila de Torroella, per la Torre 

L
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La situació de l'arxipèlag de les Medes a prop dels penya-segats del massís del 

Montgrí, on podien amagar-se desenes de galeres, i aquestes ribes prolífiques de 

pantans mig assecats d'abundant vegetació, illots i aigües poc profundes del mar 

que s'endinsaven cap a  les terres de la desembocadura del riu Ter, van atraure, 

durant temps, pirates i corsaris amb afany de botins i riqueses. 

Ponsa, en el turó on està ubicada 

l'església de Santa Maria del Mar, 

que és la capella dels habitants 

dels masos, per una torre de 

guaita, la Moratxa, que rebia 

senyals del far de les illes Medes, i 

pel molí de Baix, situat a la plana. 

Els pirates buscaven aigua dolça 

a prop dels molins, s'avituallaven 

amb moltons que pasturaven al 

massís, pillaven les botigues de la 

platja i assaltaven els masos 

isolats. També malmenaven les 

activitats marítimes, com el tràfic 

d'embarcacions de càrrega de 

draps i gra, i perseguien les 

barques de pesca d'anxova, 

sardina i corall, a vegades 

massa pesades per poder 

d is tanc ia r-se  de ls  seus  

perseguidors. També des-

torbaven el desenvolupament de 

la pesca de la tonyina, alhora 

que interceptaven els vaixells 

mercantils en les seves rutes 

marítimes que capturaven a 

prop de l'arxipèlag, ja que quasi 

tots els itineraris marítims 

passaven pel freu de les Medes, 

entre la costa i les illes.

El 1557 una falla subterrània va fer caure les construccions que hi havia a l'illa i la costa va quedar desprotegida.
Foto: Fons Josep Vert (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)

Les illes Medes, durant alguns anys van ser habitades, ja que la seva situació estratègica servia per alertar dels perills
que venien des de la costa. Foto: Fons Josep Vert (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)
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Les Medes, situades a l'extrem 

sud del golf de Roses, on s'havia 

edificat la ciutadella amb el 

castell, constituïen una posició 

militar estratègica, ja que 

s'albiraven les veles del cap de 

Begur i es defensava l'accés al 

sud de la badia. I davant de la 

badia de l'Estartit, les illes Medes 

amb el seu fortí no només eren 

les defenses militars de la vila 

Les Medes, defensa i font de despeses

Barra, custodiada per tres 

sentinelles per defensar el freu 

per on circulaven les naus. Entre 

d'altres coses, la Universitat 

pagava la suma de 421 lliures 

l'any 1650 pels sous dels soldats 

apostats a les illes i al cap de la 

Barra, mentre que la Generalitat i 

les corts subministraven la 

pólvora, l'armament i els canons. 

reial de Torroella, sinó que 

constituïen la seva major 

defensa i alhora font de 

despeses.

Tenien dues torres, una a l'illa 

petita que defensava els flancs 

de l'illa gran, mentre que la 

segona protegia el port i el far. A 

principis del segle XVII també 

es construí la torre del cap de la 

L'eficàcia de la defensa de les 

illes Medes va quedar palesa 

durant els anys de la mo-

dernització de les seves forti-

ficacions, a mitjan segle XVI, 

Els masos fortificats

ensorrar la major part de les 

construccions, que van deixar, 

d'un dia per l'altre, desprotegida 

la costa. Arran d'això, la dècada 

de 1560, van anar apareixent les 

però el 1557, mentre s'estava 

dotant d'artilleria el fortí, una 

falla subterrània de l'illa petita va 

cedir amb el pes de les 

fortificacions edificades i es van 

El mas Cassà abans d'aprofitar la pedra de la torre per fer un cobert. Fons Josep Vert (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)

La torre dels Moscats es va construir al segle XVI per intentar protegir-se dels pirates que assetjaven la costa. Foto: Sílvia Yxart.



torres de defensa dels masos 

del terme de Torroella, de les 

quals cinc es concentraven en 

un radi de dos quilòmetres 

davant de les illes. La Torre 

Bagura, la torre del Mas Cassà, 

la del Mas Ral, la Torre Gran  i la 

Torre Quintaneta. Segons es 

menciona en textos històrics, 

en un moment donat, es van 

arribar a comptar fins a disset 

torres per vint-i-sis masos 

establerts a les ribes del Ter i a 

Sobrestany. Avui només en 

perduren la meitat. Aquestes 

torres, en realitat, no tenien cap 

mena de confort, només eren per 

refugiar-s'hi poques hores. El 

mobiliari quedava reduït a 

armes, pólvora i escales de fusta 

per accedir a les plantes 

superiors. Es tractava de posar 

dificultats a uns pirates que 

sobretot venien a segrestar 

persones per demanar-ne 

rescats o vendre-les com a 

esclaves a Alger, port principal 

d'esclaus. Alhora també es va 

edificar la Torre Ferrana a 

Sobrestany, a prop del litoral de 

la cala Montgó, i al cap d'un 

temps a la cala Montgó va 

aparèixer la Torre Montgó. La 

caiguda de les fortificacions de 

les Medes va apressar la 

construcció d'aquestes torres i 

les de guaita del vessant del 

Montgrí, quelcom que es veu 

reflectit en la construcció, ja 

que la majoria tenen formes 

senzilles i molt pocs acabats. 

Un exemple d'això seria la Torre 

dels Moscats, una de les torres 

de guaita, juntament amb les 

de Montgó, Moratxa, Ponsa i 

cap de la Barra, que formaven 

una línia defensiva que protegia 

els vessants del Montgrí.
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Aquesta masia del segle XV, 

situada a Sobrestany i carac-

teritzada també per la seva torre 

de defensa que ajudava a 

prevenir i refugiar-se dels atacs 

pirates, és la protagonista d'una 

llegenda en què la gent de pagès 

va aconseguir vèncer un grup de 

pirates.

Tot va començar quan els 

pagesos de la Torre Ferrana van 

veure des de la torre que arribava 

un vaixell pirata a prop de la costa 

de l'Escala. Van veure com 

aquests abandonaven el vaixell i 

feien camí costa endins per 

assaltar masos i recollir aliments, 

joies i capturar homes joves per 

esclavitzar i dones per violar. 

Aquells pagesos, farts d'amagar-

se i amb por de perdre la collita 

que tenien guardada, van decidir 

fer-los front lluitant amb les eines 

del camp que tenien i les poques 

armes que van poder reunir. 

Sembla que s'amagaren en un 

bosc proper per a parar-los un 

emboscada.  Quan els pirates 

arribaren a la Torre Ferrana hi 

trobaren una taula parada amb 

moltes ampolles de vi. Sense 

pensar-s'ho dues vegades, van 

començar a beure com bocois i 

quan ja no s'aguantaven drets, 

e ls  pagesos  sor t i ren  de  

l'amagatall i els atacaren i els 

mataren a tots. Però és clar, un 

cop morts, els pagesos es 

trobaren amb el problema 

d'amagar els cossos. Més tard o 

més d'hora, la resta de companys 

que s'havien quedat al vaixell els 

buscarien i si trobaven la terra 

remoguda, no tindrien pietat. 

Igual que si feien un foc per a 

cremar-los. De manera que per 

no aixecar sospites, decidiren 

emparedar-los i, per això, 

construïren un doble mur a la part 

més alta de la torre de guaita.  

Malgrat tots aquells esforços per 

desfer-se dels pirates, sembla 

que els seus companys no varen 

trepitjar ni terra, els donaren per 

desapareguts i llevaren l'àncora. 

Diuen que, encara avui, si es puja 

a la torre del mas, encara l'últim 

tram conserva un doble mur. Ara, 

el que hi ha darrere no se sap...

Els pirates emparedats de la Torre Ferrana

La Torre Ferrana és la protagonista de diferents llegendes relacionades
amb pirates i bandolers. Foto: CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter
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Agricultura a la plana. Foto: Arxiu Miquel Graells (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)
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E
més baixa, que substitueixen la 
t radic ionalment  cul t ivada 
(Montjuïc); es generalitza el cultiu 
de blat de moro i augmenta la 
seva superfície.

Els cultius hortícoles també han 
estat importants: unes vegades 
per autoconsum; d'altres per a la 
seva venda en mercats.  
Explotacions de regadiu, sovint 
amb tanques de xiprers, que 
normalment disposaven d'habi-
tatge. Moltes d'aquestes estaven 
situades a prop de nuclis urbans i 
rebien el nom d'hortes. Prop de 
Torroella hi havia l'Horta d'en 
Radresa, d'en Gori, de l'Artigues, 
d'en Lloret, d'en Manel, entre 
d'altres. Un cas peculiar va ser 

Els cultius a la plana 
Els cereals han estat els cultius que han ocupat regularment una major superfície de 

la plana, tot i que actualment els fruiters, i sobretot la poma, han guanyat major pes.

l'Horta d'en Reixach, situada 
enmig de terres de secà, prop de 
les Dunes, que captava l'aigua a 
partir de dues mines. 

Un dels trets més destacats de 
l'agricultura del Baix Ter ha estat 
el seu dinamisme i la seva gran 
capacitat d'innovació, princi-
palment a finals del segle XIX i la 
primera meitat del XX. A partir de 
les darreres dècades de segle 
XX el pes de l'agricultura i la 
ramaderia disminueix, si es 
compara amb d'altres activitats 
com el turisme o la comercial. 
L'excepció és la producció 
intensiva de fruita, principalment 
de pomera, que amb el temps ha 
anat creixent. 

l segle XVIII, dins el 
patrimoni Puig (Torre 
Bagura, Mas Figueres 
i Mas d'en Puig a 
Torroella; i Mas Vicenç 

dels Recs a l'Escala), la collita de 
blat o forment representava més 
del 60 % del total; l'arròs era el 
segon cultiu en importància; el 
mestall, que és una mescla de 
blat, sègol i a vegades ordi, 
utilitzada per a obtenir pa per a 
consum domèstic, també hi era 
present; els cereals per a 
l'alimentació del bestiar (l'ordi, la 
civada i el mill) ocupaven una 
menor superfície,  i finalment 
altres cultius com el blat de moro, 
les lleguminoses, entre d'altres, 
eren poc rellevants. Normalment 
es practicava una rotació biennal 
cereal - guaret. A finals del segle 
XIX, l'any 1888, la distribució de la 
producció obtinguda a la Torre 
Bagura presentava encara trets 
relativament similars: el blat 
continuava essent el principal 
cultiu; però ja no apareixia l'arròs; 
Passat el primer quart del segle 
XX es produeix un augment 
espectacular dels rendiments 
amb l'arribada de l'anomenada 
revolució  verda.  L 'ús  de  
fertilitzants minerals, productes 
fitosanitaris, material vegetal 
millorat, esdevé pràctica habitual. 
En blat s'introdueixen noves 
varietats més productives, de talla 

Una de les primeres màquines de batre. Foto: Josep Esquirol (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)



Innovació i millores agrícoles
als segles XIX i XX
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Albert de Quintana i Combis, coneixedor de les noves tendències en agricultura que prosperaven en diversos 

països europeus, va voler introduir millores i reformes en els seus masos i finques. En la finca que va anomenar 

Esmeralda, que forma part del mas conegut com a Horta d'en Quintana, hi va projectar un conjunt 

d'actuacions entre les quals destacaven la construcció d'habitatges i la plantació de diferents varietats de 

perers, pomeres, pruners, cirerers, albercoquers, entre d'altres, per estudiar les que millor s'adaptaven. Al Mas 

Nou de Gualta hi va realitzar millores encaminades a prevenir les inundacions i va obrir una nova llera per a les 

aigües del Daró. En una 

parcel·la a la zona de les 

Voladeres, prop de la 

font dels Capellans, hi va 

plantar 21 varietats de 

ceps, de les quals 14  

foren exposades a 

l'Exposició de Raïms que 

organitzà l'Institut Agrari 

Català de Sant Isidre 

l'any 1871. Disposava 

també d'una tina de roure 

amb una capacitat d'uns 

1.500 litres que estava 

ubicada a la casa pairal, 

coneguda com a Mas de 

la Vila, actualment Can 

Quintana. 

Les reformes agrícoles d'en Quintana 

Algunes de les millores agrícoles van orientar-se a prevenir les inundacions. Foto: Josep Pasqual

El principal promotor va ser el 

f a rmacèu t ic  Ba ldomer  

Mascort les darreres dècades 

del segle XIX, el qual, durant 

el període 1883-1884, va ser 

nomenat comissari regi 

d'Agricultura a Girona. L'any 

1886 es va inaugurar a 

Torroella una indústria pel seu 

processament (fàbrica del 

rami). Alguns dels hisendats 

del municipi van participar en 

el projecte i el van cultivar en  

masos de la seva propietat: 

Albert de Quintana, que fou 

president de la Societat de 

Foment del Rami, i Joaquim 

de Carles, entre d'altres. La 

prova no va tenir continuïtat i 

el cultiu va desaparèixer per 

les dificultats i el cost del seu 

tractament industrial.    

La industria del Rami d'en Mascort

La recollida del rami. Foto: Col·lecció Mascort.
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El comte de Torroella de Montgrí, Robert de Robert i Surís, va realitzar també moltes millores en els masos de la 

seva propietat. L'any 1911 va obtenir la medalla d'or en el concurs de finques agrícoles i bestiar que va organitzar el 

Sindicat Agrícola de la Bisbal i sa Comarca. En l'edició de La Vanguardia del 16 de gener d'aquell any, es relata de la 

següent manera: “Las fincas que optaban a concurso, propiedad del Excmo. señor conde de Torroella de Montgrí, 

eran la torre Ponsa, torre Bagura, Mas Ral, Mas 

Cassá y La Galera. Dicho señor ha introducido 

extraordinarias mejoras, en especial en la torre 

Ponsa, consistentes en aprovechamientos de 

aguas pluviales, construcción de grandes 

depósitos, repoblación forestal en grande 

extensión notablemente entendida, edificios muy 

bien construidos para el ganado, el que posee en 

unas 300 cabezas, mejoras culturales, etc. En las 

otras fincas está practicando labores de desfonde 

con arado Vernet, movido por malacate y 

saneamiento de terreno, todo ello encaminado a 

un acertado plan de colonización.”

Les millores als masos del Comte de Robert

La producció intensiva d’en Mercader
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Anys enrere era habitual la presència d'arbres fruiters individuals, situats principalment a les vores dels camp i 

destinats sobretot a l'autoconsum. Hi havia una gran diversitat i varietat; per exemple, en pomera la camosa, 

manyaga o del ciri. Acabada la guerra civil espanyola, s'inicia la producció intensiva de fruita. Un dels pioners va 

ser Joan Mercader i Marca, del Mas la Resclosa de Gualta. La seva iniciativa va merèixer diversos 

reconeixements com el Premio Moragas 1948 que li va concedir la Caja de Pensiones para la Vejez y Ahorros 

de Cataluña y Baleares (actualment La Caixa) pel següent motiu: “Que rompiendo los moldes tradicionales de 

la escasa fruticultura que existía en la comarca, 

supo plantear en la forma debida la producción 

frutal en el Bajo Ampurdán. Fue el primero en 

abandonar el tipo de cultivo en pequeña 

escala, que todavía subsiste, (...), y tal como se 

les había aconsejado con motivo del Cursillo 

organizado por la Obra Social Agrícola en 1936, 

enfocó la producción frutal de un modo racional 

basándose en plantaciones regulares de 

pocas especies y variedades, las más 

adaptadas, con objeto de poder concentrar 

mejor en ellas el esmero y el cuidado.” A partir 

dels anys 60, va créixer espectacularment el 

nombre de plantacions intensives de fruiters; 

molts masos s'hi van especialitzar. L'any 1962 

es crea la Cooperativa Fructícola Costa Brava, 

amb seu a Ullà, i el 1965 la Cooperativa Girona 

Fruits, amb molts socis de masos del Baix Ter.
Agricultura intensiva-pomeres. Foto: Arxiu Miquel
Graells CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter

El Mas Ral va ser una de les finques del comte que optaren a guanyar un concurs per les millores que hi havia introduït.
Foto: Arxiu Miquel Graells (CdD Montgrí, illes Medes i Baix Ter)
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El desviament del Ter

mitjan segle XVIII, al 

punt anterior a la seva 

desembocadura, al 

marge esquerre o del 

costat nord del riu, es trobaven 

les propietats del Mas d'Ardèvol 

(actualment es diu la Barraca) i el 

Mas d'en Puig. A l'altra banda del 

riu, hi havia terres de conreu molt 

preuades i que pertanyien al 

Comú o Universitat de Torroella.

Els propietaris d'aquests dos 

masos esmentats, tal com 

consta a la queixa reial exposada 

per l'ajuntament, anaven posant 

parapets i obstacles, a més 

d'arbrat al seu costat de la riba 

del riu. Aquest, amb els seus 

sediments naturals o amb les 

riuades constants, anaven 

A

El riu Ter, en el seu darrer tram abans de desembocar al mar, era un xic diferent 

de tal i com el coneixem avui dia. Així, a grans trets, seguia cap al nord a partir 

del pas Pilla i, camí de la depuradora actual, passava al nord del Mas Junquer, 

on començava un revolt d'uns noranta graus ja a l'actual Mas Pascual i acabava  

al Ter Vell, pràcticament a l'Estartit.

omplint les terres per un costat 

alhora que les retallava per l'altre.

A la instància reial, l'Ajuntament 

calcula que les propietats 

esmentades els han retallat a les 

Deveses “más de trescientas 

fanegas de tierra de sembradura”. 

(Una faneca, en la seva mesura 

més petita, equival a la dotzena 

part d'una hectàrea). Aquests 

impediments dificultaven en 

extrem el  desguassament  

natural de les aigües. Per a posar-

hi  remei,  l 'Estat  proposà 

solucionar-ho definitivament amb 

un projecte del seu desviament, 

que és pràcticament tal i com 

avui el coneixem, mentre que 

l'Ajuntament en proposà un altre 

on, a més de ser molt més 

econòmic, només es limitava a 

adreçar-lo i eixamplar la seva 

l lera  justament  a  costa  

d'aquestes propietats que tant 

se n'havien beneficiat.

El Projecte estatal es degué 

presentar a l'any 1790, que és 

també la data que es formulen 

les queixes. Segons consta, fou 

dissenyat per l'enginyer brigadier 

de l'exèrcit, Sr. Joan  d'Escofet, 

comissionat per la Reial  

Audiència de Catalunya.

Els canvis proposats comencen 

entre el bosc de la casa Hospital i 

les terres de la Universitat, en un 

punt on es trobava un cingle o 

timpa del Mas de n'Hugas 

anomenada la Qüestió. Seguiria 

Textos Narcís Arbusé

Reproducció del plànol de 1790 amb el projecte de desviament del riu Ter. Foto: Arxiu Històric de Girona.
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cap a l'est pel camp Illa, continuant 

per la feixa Gata, passaria més 

endavant per terres del Comú i 

després pel camp Gran d'en Pla 

travessant les terres del Mas 

Calvet, actual Mas Junqué, agafant 

cap a la casa del Mas Ferrer, 

entrant després a les Deveses del 

comú i, ja molt a prop del Mas d'en 

Borràs, que abans s'anomenaven 

les  terres del Remei, seguiria cap 

a la punta del bosc de la Fonollera 

fins arribar a mar.

Això representava obrir una nova 

llera de 2.458 canes (una cana 

són vuit pams i, aproximadament, 

passa lleugerament de metre i 

mig). D'aquest tram nou, es 

travessarien 1.038 canes de 

terreny del comú, sis-centes de 

les quals eren de conreu de 

primera qualitat, i la resta eren 

pastures o sorrals.

Si la llera del riu havia de tenir cent 

canes, això representava una 

extensió malmenada pel nou riu 

de cent catorze vessanes de les  

terres del comú, a més de 200 

vessanes més al seu nou marge 

dret  (sud)  que  restar ien  

incultivables,  ja que estarien 

entre els rius Ter i Adaró amb una 

mínima amplada aproximada de 

vuitanta o noranta canes.

En data 2 de setembre del 1790, 

l'única documentada oficialment, 

els propietaris més grans de la 

vila presenten a l'Ajuntament un 

document en contra del projecte 

que servirà d'argument a la 

queixa municipal presentada en 

forma d ' ins tànc ia  a l  re i ,  

curiosament, sense data.

L'escrit està signat pel Comte de 

Solterra, el Sr. Martí Carles, el Sr. 

Salvador Puig, tots ells residents 

a Girona, a més de la Sra. 

Antònia Quintana, el Sr. Miquel 

Pouplana, el Sr. Francesc 

Planas, el Sr. Miquel Quintana, el 

Sr. Genís Hugas i el Sr. Joan 

Fuster, que residien a Torroella.

De les disset objeccions 

plantejades, cal destacar-ne 

alguna, ja que amb el temps van 

resultar premonitòries.

- Així, esmenten que, a més de 

les 114 vessanes de la nova 

llera, se n'hi hauran d'afegir 

d'altres, ja que a les noves ribes 

s'hi hauran de plantar arbres i fer 

parapets.

- Fins que siguin efectives, 

aquestes defenses, sobretot les 

forestals, hauran de passar uns 

quants anys que, en cassos de 

riuades, representaran fortes 

despeses i entrada de sorres als 

sembrats afectats.

- Calculen en unes 200 vessanes 

les  terres  que quedaran  

malmenades entre el Ter i l'Adaró 

a causa de les basses i terrenys 

enfangats, ja que poden quedar 

uns camps fondos, molt difícils de 

conrear degut a la necessitat de 

travessar el riu en segons quines 

èpoques de l'any i no aptes per a 

la construcció de cases.

- Que el llit del riu antic, molt 

sorrenc, ocupa menys vessanes 

que el nou tram i, per tant, 

insuficients per a compensar els 

afectats pel canvi de situació; 

que es pot trigar molt de temps 

en fer-los conreables i, qui sap, 

“si, algun dia, les aigües es 

recordarien de tornar al seu curs 

natural”.

- Que a la nova desembocadura 

coincidiran en molt poc espai els 

rius Ter, Adaró, el Massot i el Rec 

de Molí de Pals, molt conflictius 

ja individualment en el tema de 

les inundacions.

- Que el nou tram acaba en 

direcció a llevant i que a l'hivern 

coincideixen les crescudes dels 

rius amb les fortes ventades 

que, amb el seu gran onatge, 

provoquen un augment del nivell 

de les aigües de mar (fenòmen  

conegut com les Plenes) i porten 

sorres a la platja, que dificulten 

el desguàs de les aigües fluvials.

- Que queda desprotegit de 

l'abric de la muntanya , a més 

dels vents de la Provença i i de 

llevant.

- Que els terrenys del comú 

donaven unes 6.000 lliures, 

mentre que amb el canvi, 

calculen que no s'arribaran  ni a 

les mil anuals.

Per tot això, proposen un nou 

projecte consistent en netejar i 

ampliar l'últim tram de l'antic Ter, 

suavitzant l'última corba, però 

mantenint la mateixa desembo-

cadura.

A les actes municipals pos-

teriors a aquestes dates hi 

manquen descripcions més 

detallades que es limiten 

pràcticament a esmentar les 

preses de possessió i els actes 

oficials, motiu pel qual es 

desconeixen l'evolució de les 

obres i la seva finalització. Pel 

que es pot veure actualment, se 

seguí amb força fidelitat el 

projecte presentat pel Sr. Joan 

Escofet.

 

El Mas d'Ardèvol, actualment, Mas la Barraca, va ser un dels protagonistes de les disputes per les terres del costat del riu. Foto: Sílvia Yxart.
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Un viatge per la
nostra història a
través sis segles de
Fira de Sant Andreu

La Fira en el Record d'enguany ens va proposar, el 28 i 29 de 

novembre, fer un viatge al llarg dels sis segles d'història que té 

la Fira de Sant Andreu. Aquesta activitat, que es programa des 

de fa quinze anys coincidint amb el cap de setmana de la fira, 

pretén difondre el patrimoni cultural de Torroella de Montgrí 

d'una manera amena, original i participativa. En la darrera 

edició, a través d'un recorregut programat per diversos 

indrets de singularitat patrimonial, vam poder reviure episodis 

clau de la història de la fira i de la vila de Torroella de Montgrí, 

des del segle XIV fins al XIX. Una història per a cada segle.

transportar a cada moment 

històric:

1. Museu de la Mediterrània: 

inici del recorregut

2. Palau lo Mirador: el privilegi 

reial per a la celebració d'una 

fira a la vila de Torroella de 

Montgrí (s. XIV)

3. Can Negre: l'expulsió dels 

jueus (s. XV)

4. Casa Hospital: l'expansió 

agrícola (s. XVI)

5. Convent dels Agustins: la 

construcció de la porxada del 

convent (s. XVII)

6. Palau Solterra: Anselm 

Viola i valentí, mestre de 

capella (s. XVIII)

7. Casa Galibern: Torroella, 

durant l 'ocupació napo-

leònica

l viatge va començar 

l'any 1393, moment 

en què Torroella rep 

el privilegi del rei 

Joan I el Caçador per fer una 

fira anual per Sant Andreu, i va 

fer parada en moments clau de 

la nostra història com l'expulsió 

dels jueus de Torroella durant el 

segle XV. Vam poder conèixer 

com es va expansionar la vila 

cap a la plana del Baix Ter al 

segle XVI, vam reviure la 

construcció de la porxada del 

claustre del convent dels 

A g u s t i n s ,  c o m  v a  s e r  

l'adquisició de la Torre Gran per 

part del consistori torroellenc 

l'any 1599; l'ocupació napo-

leònica, i d'altres moments 

destacats de la nostra història. 

També vam conèixer alguns 

dels músics més destacats de 

la Torroella del segle XVIII, com 

és el cas del monjo montserratí 

Anselm Viola. Tot plegat, en una 

visita per grups, guiada i 

teatralitzada, de poc més d'una 

hora de durada, per diferents 

espais de la vila que ens van 

La Fira en el Record és un 

projecte cultural amb uns 

objectius essencials que se 

centren en la promoció i 

divulgació del patrimoni cultural 

de Torroella. Aquest patrimoni 

cultural el conformen diferents 

elements com el patrimoni 

arquitectònic, la història, el 

patrimoni artístic i la riquesa i 

diversitat del paisatge, entre 

altres. És un projecte ambiciós, 

promogut per l'Ajuntament, que 

és possibles gràcies a la 

participació d'un gran nombre 

de col·laboradors:

Associació de Teatre Medes 

Montgrí,  Grup de Teatre 

Esperrucats de Gualta, Zam 

Teatre, Hotel Palau lo Mirador, 

Museu Rural de Palau-sator, 

Can Quintana-Museu de la 

Mediterrània, Arxiu Municipal de 

Torroella de Montgrí, Fundació 

Mascort, Fundació Vila Casas, 

Antic Major, Toc Creatiu, 

Arqueolític, G2.2, L'Auditori. 

Museu de la Música, Gabriel 

Bosch i Diputació de Girona.

E
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L'Ajuntament iniciarà el 2016 els 

t r e b a l l s  d ' a m p l i a c i ó  i  

remodelació de la zona 

esportiva municipal, amb 

l'objectiu de posar fi a les 

limitacions actuals i planificar 

correctament les necessitats 

futures en l'àmbit esportiu. Els 

serveis tècnics de l'ajuntament 

estan treballant en el projecte 

executiu, proposta que ja s'ha 

presentat al consistori i als 

membres del recentment 

constituït Consell Municipal de 

l'Esport. Es tracta d'un projecte 

estratègic,  atès que les 

instal·lacions fa temps que es 

troben congestionades i són 

insuficients. Volem que sigui un 

projecte compartit i con-

sensuat, i que tothom se'l pugui 

fer seu. 

L'actuació preveu una inversió 

total que voltarà els 5 milions 

d'euros i té en compte les 

directrius recollides en el POUM 

(Pla d'ordenació urbanística 

municipal-2002) i en el MIEM 

(Mapa d'Instal·lacions Es-

portives Municipals-2010), 

aprovats pel Ple. 

Per fer-lo possible, cal desen-

volupar urbanísticament el 

zona esportiva, ja que guanyarà 

un accés més directe. 

El nou complex esportiu 

incorporarà un segon camp 

d'esports i un nou pavelló, i 

s'anirà desenvolupant per 

fases. Aquest mandat es 

preveu invertir-hi 590.000 euros 

el 2016; 900.000 euros el 2017; 

900.000  euros el 2018 i 400.000 

euros el 2019.

sector. El plantejament inicial 

s'articula sobre la continuació i 

connexió dels dos trams de la 

ronda Pau Casals, el que ara 

passa per darrere de la paret 

nord del camp de futbol (el camí 

vell de les Dunes) i el que passa 

per l'est i surt del giratori de la 

carretera de l'Estartit. Això 

comportarà l'obertura d'un nou 

tram de vial, cosa que donarà 

una nova perspectiva a tota la 

27

Ampliació i remodelació de la zona
esportiva municipal

- El 60% dels usuaris de totes les

instal·lacions esportives es concentren

a les primeres franges horàries de la

tarda, entre les 17.30 i les 19.30 h. 

- Puntes exagerades de densitat al

camp d'esports. Els dimecres i

divendres se superen els 200 usuaris.

- Dèficit de vestidors tant al

pavelló com al camp d'esports.

- Alta densitat en esports amb gran

volum d'esportistes com el futbol,

el rugby o el bàsquet.

- Insuficiència del pavelló d'esports per

absorbir les competicions el cap de

setmana, quan hi competeixen una

mitjana d'11 equips.

Número total d'usuaris:

Pavelló Municipal d'Esports: 230

Camp d'esports: 300

Pavelló CEIP Guillem de Montgrí: 200

Principals problemàtiquesClubs usuaris de les instal·lacions

esportives a Torroella de Montgrí

Escola de Futbol Baix Ter. 12 equips

Club de Rugby Senglars. 9 equips

U.E Torroella. 2 equips

Bàsquet Club Torroella. 11 equips

Club Handbol Montgrí. 9 equips

Penya Barcelonista Montgrí. 1 equip

Club Tennis Taula Torroella

Club Gimnàstic Montgrí. 5 grups

Club Ciclista Baix Ter

Aikido Yoshinkan

Àrea d’Esports

Imatge final del nou complex esportiu municipal de Torroella de Montgrí

Nou camp d'esports 

Nou pavelló
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S Guillem Fernàndez-Valls

sí, ja ho visualitzo! De bon matí, per 

obrir programació, els informatius 

d'en Francesc Esquena. Tot seguit, el 

temps, amb en Baqué. No espera, 

amb en Baqué no, que no faria mai 

fred. Quim, t'ho dic amb carinyo, però 

és que l'únic dia que no t'he vist amb 

calça curta va ser el dia de la nevada, i 

hi havia un metre de neu!…..el temps, 

amb en Pascual. Que Pascual, ja està 

bé de regalar informació a TV3…cap 

a Torroella TV! Després del temps, la 

tertúlia. Posem en una sala tot el 

Safareig de la Vila sencer i que algú 

cridi “L'Estartit independent!” i “l'EMD 

és l'hòstia!”, i ho gravem, aviam què 

passa! 

Tot seguit, retransmissió d'un partit 

dels Senglars, que a partir d'ara 

portarien el logo de TorroellaTV a la 

samarreta i com que són més aviat 

grossos, el logo es veuria la mar de 

gran….els senglars que per cert, crec 

que, per tota l'activitat esportiva que 

fan, i per muntar-nos aquest sopar, es 

mereixen un bon aplaudiment!

Seguint amb la programació, després 

dels senglars…. Llavors, que 

arribaríem al prime time, l'hora de 

màxima audiència, hi posaríem el plat 

fort… Bufetades!! O el que és el 

mateix, els millors moments dels 

derbis Baix Ter – L' Escala.  Que jo fa 

anys que no hi vaig, però abans hi 

saltaven més hòsties que a les pel·lis 

d'en Bud Spencer.

Tot seguit, per relaxar una mica 

l'audiència, podríem….ja ho tinc…..li 

oferiríem a Mossèn Pou una secció 

d'acudits i endevinalles! Que relaxats, 

en quedaríem segur! I que per cert, no 

sé com s'ho fot però sempre 

m'enganxa amb l'endevinalla aquella 

dels pardals i l'escopeta….

r. alcalde,  regidores i 

regidors, autoritats, 

torroellencs i torro-

ellenques, gent d'ordre, 

potser  alguns de 

desordre, senyores i senyors, bona 

nit.

És un immens plaer per a mi tenir 

l'oportunitat de fer el pregó de la 

festa major d'enguany i de ser un 

dels pregoners més joves. De fet, 

l'any passat precisament i aquí 

mateix, després de sentir el pregó 

que ens va oferir en Xuriguera, li 

comentava a la meva companya: 

“Hosti Montse, saps que em faria 

il·lusió un any fer el pregó?”. Clar, jo 

pensava, “un any”, o sigui, “d'aquí a 

10 anys”…I mira, aquí estic. Això 

només pot voler dir dues coses: o 

bé que la Núria Bosch, que estava 

asseguda en aquesta punta i jo en 

aquella, controla la telepatia que 

dóna gust….o bé algun dels meus 

amics, que era al meu voltant quan 

vaig dir això, controla les infor-

macions que dóna gust... eh 

Francesc?? 

Perquè la veritat….ni El Safreig de la 

Vila, ni la Plaça de la Vila, ni Un 

Passeig per la Vila….tots aquests 

grups….res! si voleu informació 

fidedigna, fresca i actualitzada del 

que passa al poble, n'hi ha prou 

amb parlar amb en Francesc 

Esquena! És un crack! Francesc, 

que si mai muntem una televisió 

local, entre tu i en Morente hauríeu 

de ser els caps d'informatius!

Que mira, ara que ho dic, no seria 

pas una mala idea, muntar una 

televisió local….així podríem veure i 

reveure sempre que volguéssim els 

actes més importants del poble! Sí, 

I  per  tancar  la  programa-

ció…..ostres, la veritat és que no sé 

què hi podríem posar….però bé, no 

passa res….ara que ha quedat 

demostrat que en aquest país es 

poden fer consultes sobre tot, i no 

passa res, ja muntarem una 

consulta a plaça i que cadascú digui 

la seva...

¿Què? Com ho veieu? Cordon, ho 

tirem endavant? Vinga, ja tenim tele!

Bromes a part, si alguna cosa té 

Torroella és que se'ns coneix a tot 

arreu. I quan dic a tot arreu, vull dir a 

tot arreu. Quantes vegades, a vés a 

saber on, he dit que jo era de 

Torroella i m'han dit: Ah! de Torroella 

de Montgrí? Jo en conec a tal i a tal 

altre! (que tot sovint un d'aquests tal 

és en Toni Roviras….) O et diuen: 

Ostres, Torroella? Mira que és maco, 

allò!

I penses, doncs sí que és maco, clar 

que és maco! Però què ho fa tan 

maco?

I donant-hi voltes, m'adono de 

diverses coses:

La primera és que tenim la terra que 

tenim i ens l'estimem tal com és. 

Tenim la immensa sort de viure a 

tocar d'un parc natural, a dos passes 

d'un riu i a tres d'una platja i al peu 

d'una muntanya, que a mi em diran 

el que vulguin sobre un bisbe mort i 

un anell, però jo fa 28 anys que me la 

miro i hi segueixo veient un pit!

M'adono que estem envoltats de 

conreus i no d'indústries, i que si 

Pregó de la Festa
Major de Sant Genís
El pregó de la Festa Major de Sant Genís 2015 va anar a 

càrrec del jove actor torroellenc Guillem Fernández-

Valls (Torroella de Montgrí, 1987). Ha estudiat interpre-

tació a l'Institut del Teatre i és actor professional. Als 

seus 28 anys presenta una llarga i intensa activitat 

professional, sobretot en el món del teatre, però també 

en el cinema i la televisió. Ha mantingut sempre una 

estreta implicació amb Torroella de Montgrí, on ha 

participat com a actor en les rutes guiades «Torroella 

Màgica», i ha col·laborat en diferents activitats i 

projectes municipals, com la Festa Major, la cavalcada 

de la Festa de Reis o la revetlla de Sant Joan.
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sentim pudor, com a molt és pudor 

de fems, però no de petro-

químiques.

També m'adono que aquesta terra 

té un no-sé-què especial, que 

enganxa i que enamora. Mireu, si 

algú en aquesta vida m'ha ensenyat 

a estimar aquesta terra i aquest 

poble, han estat els meus pares, 

aquí presents. I dóna la casualitat 

que els meus pares justament han 

vingut de fóra. El meu pare és 

cordovès i la meva mare de 

Barcelona, i ells, juntament amb el 

meu germà i els meus avis, m'han 

fet veure, des de petit petit, la sort 

que he tingut de créixer en aquest 

poble. I penso que si algú vingut de 

fóra s'ho estima tant, per alguna 

cosa serà. I de fet, aprofito ara per 

dedicar a la meva família, als que hi 

són i als que no hi són, aquest 

pregó.

I finalment, rumiant més, que ja us 

n'haureu adonat que rumiar no és lo 

meu…xerrar sí….però xerrar i rumiar 

és massa feina….

Finalment, m'adono que si alguna 

cosa fa únic aquest poble, no és 

només l'entorn, sinó les persones. 

Perquè com deia Antígona: “La 

ciutat no són les pedres, són els 

homes, i els homes parlen”. I en el 

cas de Torroella, i tant que parlen! I 

les dones tan o més! De fet, si 

Antígona enlloc de dir això a l'Antiga 

Grècia ho hagués dit a Torroella, 

segurament hauria dit: “La ciutat no 

són les pedres, són els homes, i no 

callen!”.

Sigui com sigui, al que em referia és 

que Torroella no és res sense els 

torroellencs i les torroellenques. I 

això és per tarannà, per una manera 

de fer les coses que ens fa únics. 

Perquè d'acord que ens toca la 

tramuntana, i això ens deixa una 

mica del revés….però no li podem 

fotre tota la culpa a la tramuntana, 

que ja venim tocats de fàbrica! 

Per exemple, a Torroella tenim un 

orgull mal dissimulat, i amb raó eh… 

posaré un exemple… per no dir 

noms de pobles i que ningú 

s'ofengui, diré que ve algú i ens diu 

que fa 50 anys que fan la fira de …… 

l'anxova… per dir alguna cosa ….i 

llavors l'esquenapelat de turno… 

vull dir, aquesta persona d'un poble 

que m'acabo d'inventar diu: “és que, 

com que aquest any fa 50 anys que 

celebrem la fira de l'anxova, hem 

sí.. te n'adones que aquests són 

concretament els pobles que tenen 

vida. Que a més de ser bonics, són 

pobles que estan vius. I que això és 

un cicle que si tot va bé, no es 

trenca, perquè molta de la mainada 

que demà serà a plaça per veure els 

gegants, si ho estimen i ho valoren, 

el dia de demà tindran ganes d' 

aprendre a tocar la gralla, o 

acompanyar els gegants, per que 

aquests gegants segueixin sortint i 

segueixin ballant a plaça.

De fet, això és el que em va passar a 

mi. 

El meu cas personal demostra que 

"qualsevol" persona pot fer el que es 

"proposi". No posaré exemples, 

però a la vista està. Només cal veure 

el “presidente del Estado” que 

tenim.

Tot això de la faràndula em ve de 

petit, petit, de quan vaig començar a 

tocar amb els grallers… després 

amb els xanquers… a la mínima que 

vaig poder, amb els Ducs… i tot i 

que he hagut de deixar de 

col·laborar pràcticament amb tots 

perquè em falten hores, que em 

sembIa que això és la vida de 

l'artista, que et faltin hores i peles, 

segueixo estimant i valorant aquests 

grups i m'alegra veure que no 

caduquen, que encara hi són. I 

aquests grups, que entre d'altres 

porten la veu cantant d'aquesta 

festa major nostra, i que demà ens 

faran ballar a tots a plaça i 

mantindran viva la festa major, 

aquests grups, estareu d'acord amb 

mi, es mereixen l'aplaudiment més 

gran d'aquesta nit.

Dit això, torroellencs i torroellen-

ques, deixeu-me dir un cop més que 

ha estat un plaer immens per a mi 

poder encetar aquesta festa major, 

comptant que sóc , per una banda, 

un dels pregoners més joves que 

han passat per aquí, i per l'altra, 

esperem que un dels darrers 

pregoners de la festa major de 

Torroella dins d'una Catalunya no 

independent.

Torroellencs, torrroellenques. Visca 

Catalunya lliure, visca Torroella, i 

visca la Festa Major!!

decidit convidar al Buenafuente i al 

president Mas….”, a la qual cosa 

responc “ bah! Quan la fira de sant 

Andreu va fer 50 anys, vam convidar 

al rei!” I em diu “Ah si? Al Joan Carles 

o al Felip?” i jo li dic “què coi Joan 

Carles ni Felip! A en Jaume! En 

Jaume II! Que en portem més de 

621!!”

Un altre tret dels torroellencs i 

torroellenques és destripar el 

pregó…quan no el troben massa 

crític, és que no s'ha fotut en política, 

quan no és massa llarg, és que no 

diu prou coses de la festa i quan no, 

diu: “home! Si ni tan sols s'ha fotut 

amb els de l'Escala!”

I un tret claríssim dels torroellencs i 

de les torroellenques és a que no 

ens podem estar quiets! Només heu 

de mirar el programa de la Festa 

Major. Si és un no-parar! Que si 

correfoc, que si correfoc petit, ball 

de festa major, sopar popular, 

sardanes, exhibicions diverses, cafè 

concert, les atraccions, el vermut 

explosiu, les barraques, el ball de 

gegants…..que per cert….fins que 

no he tingut una neboda, no m'he 

adonat de com d'incompatible és 

l'afició dels nens per anar veure els 

gegants enfilats a les espatlles dels 

seus padrins, amb l'afició dels seus 

padrins de marxar els últims de 

barraques…

El cas és que els torroellencs i les 

torroellenques som uns culs 

inquiets, i si d'alguna cosa podem 

fardar, és de que sempre tenim 

coses a fer. Tenim una llista de fires, 

festes i festivals que no cap al 

calendari. D'activitats esportives i de 

lleure, les que vulguis. Tenim una 

escola de música súper potent, que 

cada any forma un bon grapat de 

músics en potència i aquesta nit 

tindrem la sort de gaudir-ne. Ja fa 

temps que comencem a tornar a 

sortir companyies de teatre 

amateur, que per cert, m'alegra 

moltíssim que precisament un 

d'aquests grups, avui ha rebut la 

Medalla del Montgrí, per la feina ben 

feta. 

I sobretot, i aquí anava, tenim 

moltíssima gent amb empenta i 

amb ganes de fer coses per la vila, i 

això no ho hauríem de perdre. Mireu 

que he voltat pobles, que altra cosa 

no, però de voltar me'n faig un fart, i 

quan trobes un lloc, on la gent tira 

endavant i té ganes de fer coses pel 

poble, i no els fa res pencar perquè Guillem Fernández-Valls
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Una nova etapa plena d'oportunitats    

Des de CiU entenem que Torroella de Montgrí i l'Estartit tenen una 
potencialitat extraordinària i que cal aprofitar-la i treure'n el màxim 
rendiment de cara als propers anys.
Les nostres accions realitzades durant l'anterior mandat varen 
tenir una veritable vocació d'austeritat, honestedat i 
transparència en la gestió dels recursos públics, amb un impuls 
decidit pels mecanismes de millora del control democràtic i de 
transparència i rigor de l'administració. 

Amb l'experiència acumulada durant l'anterior mandat i amb la 
feina feta en unes circumstàncies molt difícils pel context 
econòmic, ara ha arribat el moment d'avançar i fer efectives totes 
aquelles polítiques que la situació d'austeritat i contenció de la 
despesa anterior no ho feien possible. Ara és el moment de fer un 
salt de qualitat i donar embranzida a projectes i idees que ens 
projectin amb força vers el futur.

Malgrat que els resultats dels canvis que vàrem iniciar el passat 
mandat són cada dia que passa més evidents, ens cal continuar 
millorant en la gestió municipal i l'eficàcia de la nostra 
administració. Ens cal augmentar i estendre a tot el municipi la 
qualitat de vida i la societat del benestar. Per això, una de les 
nostres principals prioritats serà la de fomentar, d'una manera 
decidida, les polítiques relacionades amb l'acció social i la 
reactivació econòmica, mantenint una política de contenció i 
racionalització de la despesa. Tot això ja ho hem pogut veure en el 
primer pressupost que hem aprovat aquest mandat. Ha estat 
àmpliament treballada amb tots els grups municipals, i dóna 
resposta als importants reptes que té el municipi en l'àmbit de les 
polítiques socials, la reactivació econòmica i la millora dels 
serveis i equipaments municipals.

Són uns pressupostos austers, realistes, però no per això menys 
ambiciosos per consolidar la recuperació econòmica i l'estabilitat 
financera municipal, i per poder generar oportunitats i fomentar la 
cohesió social. S'incideix especialment en aquelles partides que 
tenen una repercussió directa en el benestar i el dia a dia dels 
ciutadans.

Des de l'equip de govern hem valorat totes i cadascuna de les 
propostes de millora presentades pels diferents grups de 
l'oposició. S'ha volgut donar resposta a les diferents sensibilitats i 
prioritats dels grups, per aconseguir elaborar un pressupost que 
atengui adequadament les necessitats del municipi i pugui ser el 
màxim consensuat possible.

La partida d'inversions incorpora la planificació d'actuacions 
sostenibles d'acord amb el context econòmic, la més important 
de les quals correspondrà a l'ampliació i remodelació de la zona 
esportiva municipal, una actuació que genera un ampli consens.

És l'hora  de fer noves polítiques que retornin a la gent tot allò que 
han donat en aquests darrers anys. Apostem i creiem per 
polítiques actives que afavoreixen el desenvolupament econòmic 
del nostre municipi i que han d'anar acompanyades de polítiques 
de cohesió social, que vetllin pels que més han patit i que 
pateixen els anys de la crisi.

També hem de vetllar perquè el desplegament de l'EMD de 
l'Estartit, com a ens de desconcentració administrativa, sigui el 
més eficient possible. Perquè això sigui així, cal que entre les 
dues institucions existeixi la màxima sintonia i col·laboració 
política possible.

Per a CiU, aquest mandat 2015-2019 serà determinant per 
diversos factors. En clau nacional, el nostre país afronta un 
moment decisiu de la nostra història i en clau local, hem iniciat 
una nova etapa que, estic segur, estarà marcada per molts 
factors amb un sol objectiu: treballar pel benestar dels nostres 
veïns i veïnes.

Ara, l'esport… i sempre, les persones    

Catalunya ens demana unitat, grans consensos en aquest 
moment històric. Als ajuntaments, part fonamental del procés cap 
a la independència, també. És el que hem prioritzat en la 
negociació i aprovació d'aquest pressupost per a l'exercici 2016, 
que tot just iniciem, i en la planificació de les inversions per al 
mandat fins al 2019.

Pel que fa a la gestió econòmica, ens hem proposat tres grans 
objectius que ja s'evidencien en el pressupost d'enguany:

Primer. Fer un salt endavant en l'àmbit esportiu amb la dotació 
d'una inversió suficient per al desenvolupament de la zona 
esportiva municipal (3.000.000 euros). Tot plegat, sense oblidar el 
del dia a dia de reposició i manteniment dels equipaments i la via 
pública.

Segon. Al mateix temps, reduir progressivament l'endeutament 
municipal fins a arribar al 64% al final del mandat (sis punts menys 
que l'actual). Un endeutament totalment assumible per a la 
capacitat econòmica i el dinamisme del municipi de Torroella de 
Montgrí.

Tercer. Ajudar les famílies, comerços i empreses abaixant la 
pressió fiscal. Amb aquesta finalitat ens hem proposat la rebaixa 
de la taxa d'escombraries entre un 8 i un 10% en els quatre anys de 
mandat. Aquest 2016 ja s'aplicarà una reducció del 3% als 
particulars i un 2% a comerços i empreses.

Aquest pressupost del 2016, de 17,5 milions d'euros, consensuat 
per tots els grups municipals del Ple, conté una planificació de les 
inversions per als quatre propers anys del mandat (2015-2019). El 
desenvolupament de la zona esportiva municipal n'és la prioritària, 
però també preveu la nova biblioteca municipal de l'Estartit, el 
Centre d'Interpretació de les Illes Medes al port (en el marc dels 
equipaments associats al Parc Natural del Montgrí, les Illes Medes 
i el Baix Ter) i avançar definitivament en altres projectes com el 
horts socials, la nova seu de la Policia Local de Torroella o el 
passeig marítim. 

Els primers pressupostos d'un mandat són un reflex de les 
prioritats d'un govern, i per a nosaltres és important destacar que 
en aquest primer pressupost els augments més importants 
(inversions a part) s'han de fer en els àmbits de la salut, l'educació, 
l'acció social, la promoció econòmica i el turisme. 

Estem fent passes decidits pel que fa a la transparència, la 
participació, la sostenibilitat i la gestió econòmica. Un portal de 
transparència propi, la creació de nous consells participatius que 
ja estan treballant (esports, salut, urbanitzacions…), la promoció 
com a destinació turística sostenible i accessible, la 
racionalització de les inversions i la reducció de l'endeutament 
municipal, en són els exemples pràctics.

Necessitem ser competitius en tots els terrenys. En els serveis, 
l'agricultura, el comerç, la indústria o el turisme. Una competitivitat 
que, al segle XXI, està estretament relacionada amb la seva 
sostenibilitat. I en el cas de Torroella de Montgrí i de l'Estartit, el 
manteniment d'alts estàndards de qualitat està íntimament lligat a 
la preservació del nostre entorn natural i a la conservació del 
patrimoni cultural.  Amb un ús responsable dels recursos naturals, 
l'avaluació permanent de l'impacte ambiental de les activitats i el 
desenvolupament d'un urbanisme sostenible.

Hi ha un proverbi àrab que ens intentem aplicar en el dia a dia de la 
gestió municipal:

«Qui vol fer alguna cosa,
troba la manera de fer-la;

qui no vol fer res,
troba qualsevol excusa.»

En tot aquest procés, cal agrair la implicació dels treballadors de 
les diferents àrees de l'ajuntament i també el compromís de tots 
els grups municipals amb les seves aportacions que ens ajuden a 
millorar. 

Per a un ajuntament, com per a qualsevol família, negoci o 
empresa, està parat és anar enrere. I nosaltres volem anar 
endavant. Caminem junts, doncs.

CIU ERC - JUNTS
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CUPUPM

El Ple ordinari de gener de Torroella de Montgrí va aprovar els 
pressupostos generals per al 2016, després que l'equip de 
govern acceptés incorporar part de les propostes de l'oposició 
(UPM, CUP, L'EST i COET). Entre les millores hi ha la de 
racionalitzar la inversió a la zona esportiva, la creació d'horts 
socials, un projecte per a recuperar can Castells, a la plaça de la 
Vila, el desenvolupament de la millora del nucli antic, el 
compromís de consensuar amb l 'Entitat Municipal 
Descentralitzada de l'Estartit els fons que s'hi han de traspassar 
després de les discrepàncies tècniques detectades i la reducció 
del deute municipal per anar pagant cada vegada menys 
interessos als bancs.

Els grups de l'oposició han treballat els últims mesos analitzant amb 
lupa tot el pressupost, per fer-lo més social, amb una inversió més 
equilibrada, i per resoldre la saturació de la zona esportiva. 
L'oposició, que hi ha treballat conjuntament, ha proposat uns canvis 
lògics i assequibles per a l'equip de govern. No és el millor 
pressupost, però sí que millora substancialment el primer que 
havien presentat CDC i ERC. Tot i així, és continuista, no ataca les 
grans inèrcies i problemàtiques que continuen enquistades.

El treball en comú dels quatre grups de l'oposició s'ha de posar en 
relleu. Des de posicions ideològiques dispars, els que les diverses 
formacions tenen clar és que la política ha canviat. Que és temps de 
diàleg, negociacions, de consensuar i de debatre tots els temes. I el 
que resulta sorprenent és que l'equip de govern sembla que no ha 
acabat d'entendre que no està en majoria i que sense deixar 
participar prèviament a l'oposició en els grans temes difícilment es 
podrà avançar. I no serà que tant la política nacional com l'estatal no 
estan donant mostres que, quan no hi ha majories absolutes, els 
pactes i les converses entre partits són absolutament 
imprescindibles.

En comptes d'això, l'oposició, i especialment UPM, ens hem trobat 
molts entrebancs, números que no quadraven, partides que han 
aparegut del no-res i molt poca voluntat de diàleg per part de l'equip 
de govern que, a més, ha esperat fins a final d'any a presentar uns 
pressupostos que normalment es comencen a negociar a l'estiu. El 
paper de l'oposició és necessari i molt beneficiós per a qualsevol 
administració pública i no ha de fer por a ningú.

UPM i la resta de partits de l'oposició en cap cas han actuat intentant 
bloquejar l'ajuntament. Al contrari, precisament en un exercici de 
responsabilitat política hem intentat millorar els pressupostos i 
racionalitzar inversions i despeses en benefici del municipi. Sabent 
que uns pressupostos es poden prorrogar, però que poden 
condicionar les inversions i frenar serveis i accions que són urgents i 
necessàries. 

Entre les propostes que UPM i la resta de grups de l'oposició hem 
introduït als pressupostos del 2016 hi ha les següents:

S'ha demanat que s'estableixi un full de ruta per als propers quatre 
anys per a continuar la recuperació del nucli antic, on s'especifiquin 
els carrers i places en què s'ha d'actuar urgentment.

Hem aconseguit ampliar la partida del servei d'atenció a les famílies i 
que forma part del programa de prevenció de la violència de gènere. 
En aquest sentit,  també s'ha aconseguit que l'assistència 
psicològica a famílies amb problemes es pugui fer durant tots els 
dies laborables.

Respecte a l'EMD, s'ha arribat a un acord de mínims perquè pugui 
continuar el seu desplegament ara que l'Entitat Municipal 
Descentralitzada està fent les primeres passes. Però és bàsic 
establir una base clara sobre la qual desenvolupar el govern de 
l'Estartit per no crear conflictes i discussions absolutament evitables. 

Pel que fa a la zona esportiva, hem exigit solucions efectives a la 
saturació del camp de futbol i el pavelló aquest mateix any. Fa 
setmanes que UPM s'ha compromès a assumir com a propis els 
acords que surtin del Consell Municipal d'Esports. A més, 
demanarem que es reforci aquesta àrea esportiva amb més 
personal tècnic i administratiu.

També vetllarem perquè tots els treballadors municipals tinguin 
reconeguda la plaça que ocupen, tal com fa temps que alguns d'ells 
reclamen, sense que de moment se'ls hagi fet massa cas.

L'acord és positiu perquè aconsegueix rebaixar substancialment el 
deute i això, a la llarga, donarà molt d'oxigen a les arques 
municipals. I, en aquest sentit, tenim clar que aquesta ha de ser la 
línia d'actuació no només en aquesta legislatura, sinó també per a 
les següents.

El canvi comença als municipisa

El moment d'excepcionalitat política i històrica que estem vivint 
ens obliga a pensar i repensar el model de país que volem. 
Haurem de construir una república que sigui totalment nova, un 
projecte engrescador que fa prop de trenta anys que la CUP 
intenta construir als municipis.

El nostre marc ideològic preveu la sobirania nacional plena: un 
projecte nacional que iniciem al principat i que finalitzem amb la 
independència dels Països Catalans, sotmesos per França i 
Espanya i on la repressió cultural és més ferotge que al Principat. 
Entenem, però, que la independència nacional ha d'anar 
acompanyada d'una sobirania social en què les classes populars 
ocupin els llocs de poder per gestionar les institucions d'una 
forma més justa. A aquests dos projectes sempre els 
acompanyarà el feminisme, perquè considerem que no podem 
construir cap societat al marge del cinquanta per cent de la 
població.

En els propers mesos la CUP, des del carrer i les institucions, 
continuarà treballant per la realització d'aquests tres punts 
bàsics. El que ocuparà més pàgines serà la desconnexió amb 
l'Estat espanyol. Volem tallar d'arrel amb totes les estructures que 
fa temps que no ens representen, amb les lleis que no 
emmarquen la nostra realitat i, fins i tot, amb les persones que 
sustenten aquest sistema nacional opressor. De cap de les 
maneres, seguint la línia que ja ha expressat la CUP, aquest 
projecte nacional pretén trencar amb la classe treballadora 
espanyola ni amb els pobles d'Espanya. El país veí compta amb 
casos exemplars per a nosaltres que ens lliguen amb la seva lluita 
nacional o de classe. Quan Ada Colau va expressar la voluntat de 
fer de Madrid la capital de Catalunya es referia, potser, als tres 
anys de resistència dels milicians durant la guerra civil. Nosaltres, 
com és obvi, no hi creiem, amb aquesta capitalitat, però sí amb el 
vincle que existeix entre nosaltres i la lluita a qualsevol racó del 
món contra les forces feixistes.

En aquests vincles amb els pobles i classe treballadora ens 
trobem amb la CUT, la Candidatura Unitària de Treballadors. 
Aquesta organització política governa Marinaleda, una localitat 
de Sevilla des del 1979, les primeres eleccions municipals 
després de la mort del dictador. En aquests 37 anys de govern 
ininterromput per majoria absoluta, Juan Manuel Sánchez 
Gordillo i el seu equip de govern han demostrat que la política 
municipal pot traspassar fronteres i fer de la utopia realitat.

Marinaleda serà recordada per les seves lluites als anys vuitanta 
quan els pagesos lluitaven per les terres que, fins llavors, 
formaven grans latifundis en mans de grans terratinents. 
Finalment, han fet possible la frase zapatista que diu que la terra 
ha de ser per a qui la treballa. És una comunitat en què moltes 
decisions municipalistes són preses per la població, en ocasions 
a mà alçada, i, per tant, gaudeixen de la legitimitat que 
necessiten. Compten amb una taxa d'atur del 0% -quan a 
Andalusia l'atur va arribar a ser el més alt de la Unió Europea. 
Comprar una casa a Marinaleda costa 15 € i la llar d'infants costa 
12 € mensuals. Aquesta taxa es basa en la premissa que tot 
servei ha de tenir un preu assumible per als treballadors, que 
cobren al voltant de 1.200 €. En aquell poble, en què hi ha una 
plaça amb el nom de Salvador Allende, els polítics no cobren cap 
retribució per la feina feta i no existeix cap cos de policia.

Marinaleda és un exemple de com es pot posar en pràctica el 
contrapoder des del poder. Podem emmirallar-nos-hi per fer la 
construcció d'aquesta nova Catalunya que volem deslligar 
d'Espanya i hem de construir de nou. D'altra banda, aquell 
municipi de menys de 3.000 habitants ha de ser exemple per a 
Torroella i l'Estartit, ja que demostra que és possible bastir un 
municipi més amable amb les classes treballadores i els altres 
col·lectius que s'invisibilitzen.

És per això que la Candidatura d'Unitat Popular cedirà aquest 
espai de la revista EL MONTGRÍ a una entitat, associació o 
col·lectiu diferent en cada número. Per aportar una altra òptica 
des del carrer, per donar veu a aquells que no la tenen i per fer 
visibles a aquells que semblen inexistents.

Un membre de l'assemblea de la CUP

Nous temps però velles maneres
de fer política
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LEST

Per una política diferent

Benvolguts/des veïns/es,

En primer lloc, des de COET, us volíem donar les gràcies a tots 
aquells que heu fet possible que ens consolidem com a 
plataforma ciutadana amb representació al nostre municipi 
doblant vots i regidors.

En segon lloc, convidem tothom a participar d'aquesta política 
diferent que durant tots aquests anys hem viscut.

El poble, a les darreres eleccions, va decidir que els grups que ara 
són al govern no estiguessin en majoria. En aquestes darreres 
eleccions, el poble va decidir que hi hagués més pluralitat, més 
diversitat i que les decisions no depenguessin només d'uns pocs, 
com ha passat sempre. 

I això d'estar en minoria vol dir haver d'escoltar, vol dir haver d'obrir 
les decisions, vol dir, en definitiva, canviar les formes que no hem 
vist durant tot aquest temps; i això vol dir canviar la imposició pel 
diàleg.

Avui veiem més clar que mai que les majories absolutes no són 
bones i que l'existència d'un govern en minoria ha permès que, des 
de l'oposició, aprovem el pressupost més plural i consensuat dels 
darrers anys: aconseguir una congelació d'impostos, abaixar les 
taxes d'escombraries, abaixar l'IBI per a les famílies nombroses, 
aconseguir un pressupost més social i real a les necessitats de la 
població, treballar per rehabilitar el nucli antic, crear més 
participació ciutadana, reduir el deute reduint així la pressió fiscal a 
les famílies, reduir despeses supèrflues, crear el consell d'esports i 
donar-li força, treballar per un pressupost per a l'Estartit més 
adaptat a les necessitats reals, crear per primera vegada un 
mecanisme de control pressupostari per poder controlar el govern 
en el compliment del pressupost, etc.

La participació és la clau

Cada vegada ens agrada més que hi hagi participació, perquè 
parlem, perquè ens coneixem, perquè veiem que ens apropem 
una mica més. Sabem que el que tenim és real, aprenent els uns 
dels altres i creixent en un concepte que a tots ens agrada. La 
millor política és aquella que desperta l'ànima i ens fa aspirar a 
més, ens  deixa participar, ens informa, ens escolta i ens deixa 
decidir.

Potser per a molts no som un partit especial, som un partit corrent, 
amb pensaments corrents, que hem portat una trajectòria corrent, 
un més, que no hem fet res singular i també que el nostre nom pot 
quedar en l'oblit. Però aquesta experiència ha estat un èxit: 
despertar d'una nova manera d'entendre i fer la política. I això és 
només el principi, perquè hi ha molt per fer i tot és possible.

Hem escoltat, defensat i lluitat amb molt d'esforç, i la recompensa 
ha sigut defensar el territori i les persones amb el que hem pogut, 
però això per a nosaltres no ha estat més que suficient, ja que 
encara tenim moltes més forces per continuar lluitant i defensant 
les persones, el territori i el municipi. Però, com sempre, no es pot 
tenir tot si no lluites per aconseguir-ho. Tot i que això no ens ha tret 
que cada matí ens aixequem i diguem que avui serà un gran dia. I 
encara que per a altres persones al llevar-se no creguin que sigui 
un bon dia per a ells, hem lluitat per canviar-los el pensament.

Els temps que ara estem passant són diferents als que fins avui 
hem viscut, s'han sobrepassat límits que no ens hauríem imaginat. 
Hem passat d'un extrem a un altre, com quan surt el sol després 
d'una tempesta d'estiu. Però creiem que aquests moments són els 
que compten, perquè convius plenament amb tots els possibles 
sentiments, de cop, sense temps per gaudir-los, sense poder-los 
viure com ens mereixem per la situació que hi ha; però, això sí, 
l'objectiu és el mateix, canviar la vella política i fer que les persones 
siguin la nova força de la política, siguin les realment vencedores.

Sabem que ens costa posar-nos d'acord, sabem que quasi mai 
ens posem d'acord, sabem que ens discutim molt, però també 
sabem que quan arribem a acords conjunts, és el millor que ens 
pot passar per a tots. I que tots aquests impediments que veiem en 
la vella política es poden superar; perquè, malgrat les nostres 
diferències, tenim alguna cosa molt important en comú: volem que 
la política sigui del poble i per al poble.

COET

Aviat farà un any de la constitució de l'EMD de l'Estartit, un període 
durant el qual s'ha començat a treballar d'una manera diferent 
respecte al Consell Municipal de l'Estartit. L'EMD disposa de 
noves competències, nou personal i una delegació de tasques als 
diferents vocals.

Un president i sis vocals, dels quals 3 conformen el govern i 3 
l'oposició, amb la voluntat, en aquesta primera etapa, que 
l'oposició estigui informada de tots els passos que es prenen i que 
entre tots es pugui avançar amb pas ferm.

Recentment s'ha aprovat el pressupost de l'Ajuntament de 
Torroella de Montgrí, que engloba també les partides que 
pertoquen a l'EMD. Amb aquest muntant global, l'EMD, fent ús de 
la seva autonomia, decidirà quin desglossament fa dels diners per 
organitzar el seu propi pressupost.

El grup de LEST no està d'acord amb l'import que s'ha destinat a 
l'EMD, que no s'ajusta al que preveuen la memòria i el conveni de 
l'EMD. La interpretació s'ha fet unilateralment i no s'ha permès 
debatre possibles errors interpretatius.

Convocar la primera comissió bilateral Ajuntament-EMD el 24 de 
desembre va ser la primera prova de la manca de voluntat del 
govern de l'Ajuntament (en minoria) de debatre un tema tan 
important com aquest abans de portar a aprovació el pressupost 
municipal.

Serà una responsabilitat de tots plegats que en les properes 
comissions bilaterals es debatin temes d'interpretació i punts de la 
memòria que són incoherents amb la realitat de l'EMD.

Sempre hem dit que tant la memòria com el conveni eren un punt 
de partida que caldria modificar i adaptar a la realitat un cop es 
posés en marxa l'EMD. Lamentablement, no tothom se la creu, 
l'EMD, i no serà fàcil aconseguir les inversions i altres recursos de 
què necessita disposar per al seu correcte funcionament.

D'altra banda, des de l'EMD s'ha iniciat aquesta nova etapa amb  
molta il·lusió. No serà senzill millorar la gestió, i en alguns casos 
això implica prendre decisions controvertides, però sempre amb 
la voluntat de fer millorar el nostre poble.

Actualment, hi ha diverses obres en marxa, que lamentem que 
hagin pogut ocasionar molèsties als veïns durant aquests mesos, 
però que de ben segur seran una millora per a tots nosaltres. 

La nova escola bressol i el consultori mèdic, que acabaran els 
propers mesos i permetran fer més accessibles aquests serveis 
als seus usuaris i que, sobretot pel que fa a l'escola bressol, 
suposaran un canvi qualitatiu importantíssim.

A més, en uns mesos està previst que comenci també la 
construcció de la nova biblioteca, a la primera planta de la nova 
escola bressol. Aquestes obres permetran la descongestió dels 
espais de què disposa actualment el nostre poble, que són 
clarament insuficients per la gran quantitat d'activitats i entitats 
que en fan ús.

I aquestes inversions no són les úniques, ja que no podem oblidar 
les obres del Club Nàutic (que a més d'obrir la façana marítima al 
poble, cedeixen un nou edifici públic perquè sigui entrada a la part 
marina del Parc Natural i un centre d'interpretació); les obres de la 
Pletera (amb el projecte Life, subvencionat en gran part per la Unió 
Europea, que retornen al seu estat natural les llacunes de la zona, 
creant a més un seguit de rutes a peu i informació per al visitant), o 
les obres del passeig del Molinet (per acabar l'obra que es va 
iniciar amb la consolidació de la muntanya i que deixarà aquest 
espai idíl·lic a punt per poder-ne gaudir plenament).

En definitiva, ens esperen uns anys de canvis i millores. Uns 
canvis que haurien d'haver sigut prioritaris molt abans, però que 
no són els únics que fan falta al nostre poble. La renovació del 
passeig marítim, el passeig dels Griells, l'arranjament de 
l'enllumenat, de l'asfaltatge i moltes altres inversions que 
segueixen essent necessàries.

Amb el compromís de seguir treballant perquè arribin les 
inversions necessàries, perquè es compleixin els compromisos 
adquirits pel govern i perquè l'EMD doni els seus fruits ben aviat, 
esperem poder comptar amb tots vosaltres per fer-ho possible.

Fa pocs dies es van reactivar les comissions sectorials i us 
convidem a participar-hi, ja que des d'aquests òrgans de 
participació ciutadana es podrà decidir en  què s'inverteix una 
petita part del pressupost, i perquè esperem que tothom es pugui 
sentir part d'aquesta EMD que ha de ser un òrgan plural i eficient.



El dia 30 de setembre es varen 

complir 30 anys de l'acord de 

Ple pel qual l'Ajuntament va 

comprar el Cinema Montgrí. 

Aquesta efemèride ha estat 

commemorada per la junta del 

Cine Club Torroellenc amb el 

muntatge d'una exposició al 

vestíbul del cinema, on es 

repassaven els resultats 

d'aquests trenta anys d'exhibi-

ció cinematogràfica a Torroella 

de Montgrí

Dels tres magnífics locals de 

cinema i teatre que havia tingut 

la vila, l'any 1985 només 

quedava operatiu el Cinema 

Montgrí. El Cine Teatre Coll (Can 

C o l l )  v a  s e r  t o t a l m e n t  

enderrocat l'any 1973 i el Centro 

Cine (El Centro), abans Cine 

Teatre Jou, fou enderrocat 

parcialment l'any 1979. El 

Cinema Montgrí va entrar en 

una cr is i  que l 'empresa 

propietària va considerar 

insuperable l'any 1985 i el mes 

de maig d'aquell any va prendre 

la decisió de tancar la seva 

activitat. Possiblement també 

hauria estat enderrocat si 

l'Ajuntament no hagués decidit 

crisi econòmica es va deixar 

notar i l'assistència es va situar 

en 19.600 espectadors, prop 

d'un 20% menys que en anys 

anteriors. Sortosament, el 

públic va respondre a la crida 

que es va fer per salvar el 

cinema. La resposta va ser 

positiva i l'any següent es varen 

recuperar  uns  c inc  mi l  

espectadors. 

En aquesta recuperació hi van 

influir dues pel·lícules es-

pecials: 8 apellidos vascos, 

l'any 2014, i 8 apellidos 

catalanes, aquest mes de 

desembre. Cal destacar la gran 

afluència de públic que va 

assistir a les sessions d'aquesta 

darrera, que va generar cues 

des de la taquilla del cinema 

fins a la cantonada del carrer 

d'Ullà. Va ser especialment 

concorreguda la sessió del 

diumenge 6 de desembre, a les 

19 h, a la qual hi varen assistir 

430 espectadors. L'assistència 

total a les 10 sessions que es 

van fer durant 5 dies va ser de 

2.373 espectadors.

iniciar immediatament negocia-

cions per comprar-lo i evitar la 

seva desaparició. Sortosament 

les negociacions varen arribar a 

bon port i el 30 de setembre el 

Ple de l'Ajuntament va acordar 

la compra de tot l'immoble. 

Dotze dies després, el 12 

d'octubre es varen reiniciar les 

sessions amb la projecció de la 

mítica pel·lícula La mujer de 

rojo. 

En una primera etapa, el cinema 

va estar gestionat per un 

patronat municipal i el 2003 

l'Ajuntament va encarregar-ne la 

gestió al Cine Club Torroellenc, 

associació cultural sense ànim 

de lucre que, des de l'any 1976 

organitzava sessions per als 

seus socis.

Al llarg d'aquests 30 anys, 

l'assistència de públic s'ha 

mantingut entre els 20.000 i 

30.000 espectadors, excepte 

l'any 1992, moment en què es 

va produir una forta davallada i 

va baixar f ins a 16.427 

espectadors, i el 2013, quan la 

30 anys
de cinema
municipal
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Jordi Bellapart

Les 12 pel·lícules més vistes
durant aquests trenta

anys han estat: 

Titànic

12 Apellidos catalanes

12 Apellidos vascos

          

El rey León

Mamma mia

Jurassic Park

Aladdin

Pocahontas

La màscara

Las Tortugas Ninja

El Código da Vinci

La Bella y la Bestia

Lo imposible

Bailando con lobos

Pretty women

3.804 

2.373         

2.031

2.003

1.661         

1.602

1.582         

1.394         

1.371         

1.291         

1.290         

1.184         

1102         

1.052         

1.042         

(estrena maig+ reestrena agost 2014)

Nou projector digital

Escriu: Jordi Bellapart

Secretari del Cine

Club Torroellenc

El  dia 11 d'abril de 2014 es va inaugurar l'equip de projecció digital instal·lat al Cinema 

Montgrí. Es va entrar, així, a la nova era tecnològica del cinema que proporciona una 

millor qualitat d'imatge i so, reconeguda pel públic durant aquest any de 

funcionament. Això possibilita la seva continuïtat com a sala d'exhibició 

cinematogràfica ja que el 

cinema clàssic, la pel·lícula 

de 35 mm, ha desaparegut.

Les noves instal·lacions 

s'han pogut fer efectives 

gràcies al suport municipal i 

de tots els aficionats al 

cinema que assíduament 

assisteixen a les sessions  

que s'hi programen. Aquesta 

és la garantia per assegurar 

que les sessions de cinema 

al Cinema Montgrí continuïn. 
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optimitzar-ne l'explotació i frenar-

ne la degradació.

El procés constituent de la junta 

es va iniciar el juliol de 2010, però 

va quedar aturat pocs mesos 

després a causa de la proximitat 

de les eleccions municipals. El 

passat mandat, l'Ajuntament va 

reactivar-lo i, després de 

convocar una reunió informativa 

el 2012, es va acordar constituir 

una comissió redactora dels 

estatuts. En un primer moment 

es volia crear una comunitat 

d'usuaris d'aigües (CUA) que 

aglutinés les aigües sub-

terrànies, però posteriorment es 

va acordar incloure també les 

superficials, per a la qual cosa la 

llei preveu la figura de la junta 

central d'usuaris d'aigües. La del 

Baix Ter serà la primera que es 

crea a les comarques gironines. 

En formen part 38 ajuntaments, 4 

comunitats de regants i al voltant 

de 1.200 usuaris.

Gràcies a aquest ens, els 

a juntaments ,  empreses i  

particulars amb dret a utilitzar un 

l 7 de maig va 

quedar  constituïda 

la Junta Central 

d'Usuaris d'Aigües 

del Baix Ter amb la celebració 

de l'assemblea general (al 

Museu de la Mediterrània) en 

què es van escol l i r  els 

membres dels seus òrgans de 

govern: com a president 

l’alcalde de Torroella de 

Montgrí, Jordi Cordón; com a 

vicepresident, Narcís Illa, actual 

president de la Comunitat de 

Regants de Sant Julià, Cervià, 

Sant Jordi Desvalls, Colomers i 

Jafre; i com a secretari, 

Francesc Camps, tècnic de la 

Fundació Mas Badia, i els 

membres de la Junta de govern 

i del Jurat de l'Aigua.

Es tancava, així, un llarg cicle 

iniciat arran del greu episodi de 

sequera viscut la primavera de 

2008. La situació extrema que 

es va pat i r  va fer  que 

l'Ajuntament de Torroella de 

Montgrí promogués la creació 

d'una comunitat d'usuaris de 

l'aqüífer del Baix Ter, per 

determinat cabal d'aigua amb 

caràcter col·lectiu podran 

participar directament en la 

gestió de l'aqüífer. Entre d'altres, 

els objectius de la nova entitat 

seran els de promoure l'ús 

rac iona l  de  l ' a igua  pe r  

solucionar la sobreexplotació, 

la recàrrega, la contaminació i la 

intrusió marina que pateix el Ter. 

Desenvoluparà tasques de 

control, planificació, gestió, 

eficiència de regs, punts de 

control de la salinitat, estalvi, 

millora de la circulació dels 

cabals  o programes de 

recàrrega, etc. 

E

La Junta Central d'Usuaris d'Aigües Superficials i Subterrànies del Baix Ter està plenament 

operativa des del maig. Aplega 38 ajuntaments, 4 comunitats de regants i uns 1.200 usuaris. El 

seu àmbit de gestió abasta una superfície de 230 km , amb 9.000 ha de regadiu i una explotació 

d'uns 100 hectòmetres cúbics (70 de la derivació cap a la Llobregat i 30 de l'aqüífer).

Els ajuntaments i els usuaris ja
podem gestionar l'aigua del
Baix Ter des del territori
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Alguns dels membres que van assistir a l’assamblea constituent.

El nou ens desenvoluparà

tasques de control,

planificació, gestió,

eficiència de regs, estudis,

punts de control de la

salinitat, estalvi, millora

de la circulació dels

cabals o programes de

recàrrega, entre d'altres. 
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Els dies 5 i 6 de setembre es va celebrar el Plenair Festival 
a Torroella de Montgrí i l'Estartit, un festival de pintura de 
paisatge a l'aire lliure promogut per l'artista local, Xavier 
Bisbe, amb la col·laboració de l'Associació de Masos de 
Torroella i l'Estartit (AMTE) i l'Ajuntament.

La intenció era reunir artistes que volguessin pintar els 
masos del municipi directament del natural (plein air). Hi 
van participar 21 artistes, alguns dels quals van poder 
gaudir, el dia 6, de la tradicional arrossada popular de la 

Festa dels Masos, on aquest any es va subhastar una de 
les obres entre els propietaris dels masos.

Les obres realitzades durant el festival es van exposar a la 
Capella durant quinze dies. La inauguració es va fer en el 
marc de la Fira de Sant Andreu, activitat durant la qual 
l'AMTE sempre organitza alguna exposició al voltant dels 
masos.

Més informació i imatges a: www.pleinair.cat

El Pleinair Festival porta diversos artistes a immortalitzar els masos
de Torroella de Montgrí i l'Estartit en diferents estils i tècniques 



Col·labora:Col·labora:
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